
«Regională
iunedoara-De

Proletari din toate țările, uniți-va !

AGRICULTURA
Anul VII — Nr. 610 
Marți 1 martie 1960

4 pagini 
Prețul 20 de bani

Organ al Ministerului Agriculturii și al Comitetului Central al Sindicatului 
Muncitorilor din Agricultură și Silvicultură din R. P. R.

CONSFĂTUIRE

LA CASA AGRONOMULUI

Să realizăm construcții 
agrozootehnice 

ieftine și durabile
Intre 27—29 februarie a.c., s-au des

fășurat la Casa Agronomului din Bucu- 
jpești lucrările Consfătuirii pe țară pri
cind construcțiile agrozootehnice. La 
jșceastă consfătuire organizată de Mi
nisterul Agriculturii au participat spe
cialiști din Ministerul Agriculturii, sfa
turile populare regionale, Trusturile re
gionale Gostat, tehnicieni constructori 
ți iootehniști din gospodăriile agrico
le de sfat, colectiviști, cercetători din 
Cadrul Institutului de cercetări, cadre 
ididactice din Invățămîratul agricol etc. 
; Cuvîntul de deschidere a fost rostit 

4Ue tov. ing. Marin Stancu, adjunct al 
^țninistrului Agriculturii. In continuare 

«u fost prezentate referate după care 
pu urmat discuții.

La sfîrșitul consfătuirii au fost 
adoptate recomandări privitoare la 
îmbunătățirea activității în domeniul 
construcțiilor agrozootehnice.

Cuvîntul de închidere al lucrărilor 
Consfătuirii a fost rostit de tov. Ion 
ICozma, ministrul Agricutturii,
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La gospodăria de stat Pantelimon, regiunea București, se lucrează
Intens la îngrijitul răsadurilor. In fotografie: o parte din muncitorii 

unei brigăzi legumicole, la lucru.
Foto: AGERPRES

ÎN RAIONUL SLOBOZIA

Condițiile existente 
trebuie folosite din plin
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Lucrărl în livezi 
și vii

3000 TșOO DE LITRI DeTaPtP
PENTRU

__ _ _ _ _ _ _ _  _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ PREȚ CE COST PtR LITRU

Au fost asigurate condiții 
și mai bune de îngrijire și furajare

PE CAP DE VACA

In anul 1959, gospodăria noastră 
agricolă de stat a avut între altele, 
sarcina de a realiza 1512 hl de lapte 
de la 72 vaci furajate. La începutul 
anului trecut însă, nu existau în gos
podărie decît 24 de vaci. Efectivul 
planificat de 72 de capete a fost rea
lizat abia către sfîrșitul anului.

Dar cu toate că n-au existat în 
producție toate vacile planificate, 
mulgătorii noștri au reușit nu numai 
să realizeze, dar să și depășească 
sarcina de plan, obținînd 1.518 hec
tolitri de lapte. Totodată a fost re
dus și prețul de cost al litrului de 
lapte de la 1,17 lei cît era planificat 
la 1,09 lei-

Datorită producției bune obținută 
de la majoritatea vacilor — în gos
podăria noastră s-a ajuns ca față de 
2.100 litri lapte planificați pe cap de 
vacă furajată să se realizeze 2.108 
litri (deși, repet, nu tot efectivul 
planificat a fost existent în cursul a- 
nului 1959 în gospodărie).

Cum anume am obținut noi succe
sele de mai sus ?

In primul rînd datorită strădaniei 
depuse de către consiliul gospodă
riei de a permanentiza mulgătorii și 
a le ridica gradul de calificare. Iu 
acest scop mulgătorilor li s-au asi
gurat locuințe bune, iar inginerul 
zootehnist și brigadierii din sectorul 
respectiv au căutat să-l învețe te
meinic să aplice metodele înaintate 
de îngrijire șl furajare a vacilor.

In al doilea rînd, rezultatele obți
nute se datorează și grijii pe care 
am acordat-o asigurării masei verzi, 
ca și celorlalte furaje necesare vaci-
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lor în perioada de stabulație, între 
care in primul rînd porumbul însilozat.

Succesele obținute i-au îndemnat pe 
cei mai mulți dintre mulgătorii noș
tri să își ia angajamente cu mult 
sporite pentru acest an. De exemplu, 
tov. Roșu Petre care îngrijește de 
15 vaci și care are planificat să' ob
țină anul acesta 43.450 litri, s-a an
gajat să obțină 50 000 litri lapte, a- 
dică 3-300 litri de la fiecare vacă fu
rajată. Angajamente asemănătoare 
și-au luat și mulgătorii Dinu Petre, 
Bădoi Elena, Dinu Stanciu ........ '
Gheorghe.

Se poate pune întrebarea .- 
bazează angajamentele lor ?

înainte de toate pe faptul 
cest an vom mări suprafața cultiva
tă cu porumb pentru siloz la 195 de 
ha față de 50 de ha cît am culti
vat anul trecut, planificînd să rea
lizăm o producție de 45.000 kg la 
hectar, față de 40.500 kg la ha cît 
s-a recoltat în anul 1959. Totodată, 
gospodăria noastră va asigura și ce
lelalte furaje necesare vacilor, în pe
rioada de vară-

Socot că o foarte mare însemnă
tate în realizarea unei producții de 
peste 3.000 litri lapte pe cap de vacă 
furajată și pentru scăderea prețului 
de cost al litrului de lapte prezintă 
șl faptul că la grajdurile gospodă
riei noastre introducem mica meca
nizare.

In 1958 au fost construite 2 graj
duri dotate cu adăpători automate, 
în alte 2 grajduri pentru vaci con
struite în anul trecut se vor introdu
ce adăpători confecționate după un

și Mihai

pe ce se

sistem nou, mai practic și mal ecoM 
nomic.

In grajdurile construite în 1958 s-S 
introdus și linie de decovil pentru 
evacuarea gunoiului de grajd, iar a- 
cum se lucrează la așezarea liniilor! 
în noile grajduri date de curînd în 
folosință.

La grajduri s-au asigurat și boi^ 
lere pentru asiguratul apei calde ne« 
cesare la spălatul ugerului vacilor* 
a vaselor etc.

E limpede că mica mecanizare 
creează condiții ca procesul de pro
ducție să se desfășoare mal ușor Șl 
mai bine, 
țîe sporită 
tuia să fie 
procent.

Garanția 
tea mulgătorilor noștri vor real 
producție de peste 3.000 litri lapte 
pe cap de vacă 
înseși realizările 
primele 50 de zile 
curs.

Astfel, tov. Roșu Petre a obținut 
pînă acum 4.700 litri lapte, Dinu 
Stanciu. 4.100 litri, Bădoi Elena 3.400 

3.200 litri etc- De 
că pînă în prezent 

numai o parte din vaci sînt în lactație.
Analiza făcută ne arată că acești 

vrednici muncitori vor reuși nu nu
mai să-și îndeplinească, dar și să-și 
depășească simțitor angajamentele 
luate.

să se realizeze o produc» 
de lapte, iar prețul aces. 
scăzut cu un și mai mare

că în acest an maiorita» 
illza a

furajată, ne-o dau 
obținute de ei In 

ale anului în

litri, Dinu Petre 
menționat e faptul

GROZEA CONSTANTIN 
directorul 

gospodăriei de stat Cilibia, 
regiunea Pitești
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Sesiunea anuală 
de referate

’ La Institutul agronomic „Nicolae 
Bălcescu" di<n Capitală au avut loc 
tilfele trecute lucrările sesiunii anuale 
de referate de sinteză a institutelor de 
învățământ și a stațiunilor experimen
tale dip agricultură din zona sud-es- 
Jtică a țării.

La sesiune au participat reprezen
tanți ai Academiei R. P. Romîne, ai 
Ministerului Agriculturi?, cercetători. 
Ingineri din gospodăriile agricole 
colective, ingineri de la secțiile agri
cole regionale și raionale din această 
parte a țării.

Sînt prezentate referate cu privire 
Ba noile rezultate obținute de stațiu
nile de cercetări care pot fi aplicate 
încă din primăvara aceasta în prac
tica agricolă în domeniul culturii și 
protecției plantelor, creșterii animale
lor, mecanizării lucrărilor agricole.

In aceste zile, în cele 31 de comune 
ale raionului Slobozia, regiunea Bucu
rești, insămînțatul culturilor de pri
măvară se intensifică pe zi ce trece.

Pînă la 23 februarie, in diferite 
gospodării colective și întovărășiri a- 
gricole fuseseră insămînțate peste 100 
ha cu orz de primăvară, peste 150 ha 
cu ovăz, 50 ha cu borceag, 30 ha cu 
floarea-soarelui, 70 ha cu mazăre etc.

De exemplu, la gospodăria colecti
vă din Slobozia Nouă, pînă la data 
de mai sus fuseseră insămînțate peste 
35 de ha cu orz, la cea din Bucu pes
te 30 ha, la cea din Mărculești 25 ha 
etc. Importante suprafețe cu ovăz și 
floarea-soarelui s-au insămințat și la 
gospodăriile colective din comunele 
,,Gh, Lazăr", Bucu și altele.

O deosebită atenție se acordă in u- 
nitățile agricole cooperatiste ale raio
nului — care este in întregime coope- 
rativizat — și acțiunii de . fertilizare 
a solului. Planul de transportul guno
iului de grajd pe primele două luni ale 
anului a fost cu mult depășit, cărin- 
du-se pe tarlalele ce vor fi uisămin- 
țațe in primăvara acestui an, peste 
120.000 de tone.

Sesiunea științifică zonală 
pentru problemele agriculturii 

din Transilvania
Tn aula Institutului agronomic „Dr. 

Petru Groza“ din Cluj s-au desfășu
rat în zilele de 18-20 februarie a.c. lu
crările sesiunii științifice zonale pen
tru problemele agriculturii din Tran
silvania.

Atît prin temele abordate și discu
tate, cit și prin componența partici- 
panților, lucrările sesiunii au reflec
tat mult mai bine ca în anii trecuți 
o orientare a cercetărilor științifice 
6pre problemele majore pe care le ri
dică producția agricolă, o orientare 
mai apropiată de necesitățile imediate 
ale producției. Referatele de sinteză 
prezentate privind culturile cele mai 
importante ca: griul, porumbul, sfe
cla de zahăr, floarea soarelui cartoful, 
legumele, fructele, strugurii sau pri
vind speciile de animale care trebuie 
să contribuie la o simțitoare crește
re a producției de carne, lapte, lină, 
ouă, au răspuns la multe întrebări iz- 
vorîte din necesitățile muncii practice 
de pe teren.

Ținînd seama de relieful Transilva
niei, un deosebit interes pentru pro
ducție a prezentat referatul „Metode 
de combatere a eroziunii solului și po
sibilitățile de ridicare a producției pe 
solurile erodate in condițiile din Tran- 
silvania“; prin recomandările concre
te și diferențiate referatul menționat, 
constituie un îndreptar valoros pentru 
mai buna folosire a acestor terenuri.

Trebuie menționat faptul că majo
ritatea recomandărilor făcute produc
ției ca rezultat al cercetărilor științi
fice s-au sprijinit pe urmărirea efici
enței economice. In acest sens, s-a fă
cut recomandarea aplicării, pentru 
condițiile din Transilvania, a îngrășă
mintelor chimice o dată cu lucrarea 
de bază a solului sau o dată cu se
mănatul și nu pe faze de vegetație, 
cea din urmă metodă dovedindu-se ne
economică. De asemenea din unele 
referate a reieșit în mod pregnant că 
la unele culturi, deși se aplică toate 
lucrările agrotehnice în mod cores
punzător, producția obținută nu se 
situează la nivelul muncilor efectuate; 
aceasta din cauză că nu se urmăreș
te îndeaproape realizarea densității 
optime a plantelor pe unitatea de su
prafață. Lucrările sesiunii au atras în 
mod deosebit atenția asupra importan
ței mari pe care o are respectarea 
densității plantelor pe unitatea de su
prafață, dindu-se recomandări concre
te în această privință.

Discuțiile purtate pe marginea re
feratelor prezentate de către unii pre
ședinți din gospodării colective, ingi
neri din gospodării de stat, gospodă-

scos 
obți

nute în producție în urma aplicării 
metodelor pe care știința le pune la 
dispoziția producției. Au fost făcute 
totodată propuneri privitoare la pro
blemele la care, știința trebuie să răs
pundă neîntîrziat. Este vorba de pro
blema adîncirii arăturii, de produce
rea unor soiuri noi de plante care să 
folosească mai bine în condițiile a- 
griculturii socialiste agrofondul supe
rior pe care îl au la dispoziție.

Sesiunea de referate științifice a 
fost însă lipsită de prezentarea unor 
importante probleme legate de orga
nizarea și retribuirea muncii în uni
tățile agricole socialiste, de prezenta
rea unor recomandări și soluții practi
ce privitoare la construcțiile agricole 
etc.

Așa cum s-a subliniat în concluziile 
sesiunii, pentru cunoașterea și aplica
rea în practică a recomandărilor știin
ței agricole se impune o consultare 
mai largă și permanentă de către cei 
ce lucrează nemijlocit în producție a 
cărților, broșurilor și revistelor de spe
cialitate pe care Ministerul Agricultu
rii le editează în acest scop.

Ing. I. ZUCKERMAN

rii colective sau S.M.T.-urI au 
în evidență rezultatele frumoase 
nute în producție în urma t,

In comuna Ciochina, s-au trans
portat, de pildă, aproape 3.000 de 
tone, in comuna Mărculești aproape 
1.000 de tone, in comuna Gh. Lazăr 
peste 2.000 de tone etc. Mult mai slab 
— și in mod nejustificat față de ne
voile de fertilizare a solului și de po
sibilități — se desfășoară această ac
țiune in comune cum sint Nicolești — 
unde există și o gospodărie colectivă 
—, Traian sau Valea Ciorii unde pînă 
spre sfîrșitul lunii februarie se trans
portaseră pe ogoare cantități foarte 
mici de gunoi de grajd.

Socotim că slab se desfășoară în 
raion aratul terenurilor. In această 
privință, trebuie arătat că au mai ră
mas nearate din toamna trecută mai 
bine de 35.000 de hectare. De la 1 
ianuarie pînă acum insă, abia au fost 
arate circa 500 de ha dintre care 45 
ha in comuna Bucu, 30 ha in comuna 
„Gh. Lazăr", 26 ha in comuna Bu- 
ești etc. Cu forțele de lucru existente 
în raion (371 de tractoarS ale S.M.T.- 
urilor și 2-900 de atelaje) această lu
crare s-ar putea termina intr-un timp 
foarte scurt. De altfel, pentru execu
tarea arăturilor din primăvara aceas
ta au fost planificate numai 15 zile. 
Este nevoie insă ca de aci înainte, 
terenurile să fie controlate 
acolo unde se constată că 
zvintat, să se treacă la arat 
forțele disponibile.

Insămințările de primăvară 
tea fi executate in bune condițiuni a- 
grotehnice dacă vor fi grăbite și alte 
lucrări care condiționează buna des
fășurare a semănatului. De pildă, gră- 
patul ogoarelor de toamnă s-a reali
zat piuă acum abia pe 600 ha din cele 
45.000 ha planificate in raion (de alt
fel și grăpatul semănăturilor de toam
nă s-a realizat numai pe circa 800 ha 
din cele 29.000 existente). De aseme
nea, mai sint de condiționat incă 128 
de tone de semințe diferite.

O mare atenție trebuie să se acor
de în această perioadă in raionul Slo
bozia și lucrărilor de pregătire a in- 
sămințărilor in sectorul legumicol. 
Din cei 10-000 m.p. de răsadnițe 
nificați, pină acum s-au realizat 
mai 4.000 m.p., insămînțindu-se 
odată 1-532 m.p. de răsadniță.

La unele gospodării colective aceas
tă acțiune este privită cu mult simț 
de răspundere- De exemplu, la gospo
dăria colectivă din Perieți, s-au insă
mințat pină acum in răsadnițe aproa
pe 200 m.p., la gospodăria colectivă 
din Poiana 150 m.p. etc.

In alte gospodării colective și înto
vărășiri agricole se consideră insă în 
mod nejust. că mai e destulă vreme 
pentru terminarea pregătirilor nece
sare începerii lucrărilor la cîmp, in 
sectorul legumicol.

De aceea, este necesar ca inginerii 
și tehnicienii agronomi de la raion și 
comune să-i mobilizeze pe colectiviști 
și întovărășiți să grăbească și aceste 
lucrări.

In ultima săptămînă la gospodăria 
de stat Săhăteai, regiunea Ploești, 
lucrările în livezile ce ocupă aci peste 
100 de ha au fost intensificate. Sub 
îndrumarea maiștrilor de cultură Chiș- 
leanu Vladimir și Păgînu Ștefan s-au 
executat tăierile de ușurare. Totodată, 
stropitul s-a efectuat la peste 1.000 din 
cei 16.000 de pomi existenți.

Au început de cîteva zile și lucrările 
în vii. Sub conducerea maistrului de 
cultură Căloianu Mihai aproape 200 de 
muncitori lucrează la dezgropatul și 
tăiatul viei.

Harnică

zilnic și 
ele s-au 
cu toate

vor pu-

pla
nii- 
tot-

ION DRINCU

CONTROLUL SEMINȚELOR

Foto:
AGERPRES

Inginerii șî tehni
cienii de la la
boratorul raional 
pentru controlul 
semințelor din Ro
man, regiunea Ba
cău, lucrează cu 
sîrguință la ana
liza probelor tri
mise aici de către 
unitățile agricole 
din raion. In foto
grafie ; un aspect 

timpul lucru- 
laborator.

GATA PENTRU 
A IEȘI LA CIMP

de la S-'M-T. Huși, 
în ultima pe- 

reușit

Mecanizatorii 
regiunea Iași, lucrînd 
rioadă în două schimburi, au 
ca la 23 februarie a.c. să termine in 
întregime reparatul celor 105 trac
toare, 44 de semănători, 46 de culti
vatoare, 230 grape, 15 dezmiriștitoare 
etc.

Recondiționînd o serie de piese în 
cadrul stațiunii și reducînd timpul de 
reparare a utilajului, mecanizatorii 
de aicj au realizat economii la repa
rații în valoare a peste 300.000 lei. In 
fruntea luptei pentru reparații de ca
litate și la un preț de cost cît mai 
scăzut s-au situat comuniștii Mardare 
Aurel, Petru Maftei, Racoviță 
alții.

In prezent mecanizatorii 
ului Huși așteaptă timpul prielnic 
pentru a îtncepe muncile în cîmp.

AUREL CIULEI 
corespondent

Un panou de onoare ca multe altele. 
Iată chipul unei bătrinele (inind in 
brațe un purcel dolofan.

— E Maria Nedelcu. Fruntașa 
noastră la creșterea porcilor. Vreți s-o 
cunoașteți? îmi spuse tovarășul Radu, 
brigadierul de la sectorul porcine al 
gospodăriei de stat Urleasca.

Am primit cu toată inima invitația, 
Iată-mă astfel la „casa de nașteri nr. 1" 
cum obișnuiesc să-i spună cei de la Ur
leasca maternității de scroafe unde lu
crează Maria Nedelcu. Din ușa mater
nității, mai în fund intr-o boxă, zăresc 
o femeie mică la trup, dar îndesată.

— Dumneaei e Maria Nedelcu, îmi 
spuse brigadierul. Și tot dinsul o stri
gă : „(ață Maria, (ață Maria, vino pină 
la birou să stăm oleacă de vorbă".

— Undeee ? La birou ? 
venit să mă chemi la birou 
cind purceii sint la tain ? 
cuma. Oi veni mai incolo 
minca.

Chip, s-o dezlipești pe țața Maria de 
la purceii și scroafele ei cită vreme s-a 
„servit" tainul, n-a fost. Am lăsat-o 
să-și vadă de treabă și in această 
vreme l-am ascultat pe brigadierul 
Radu, care mi-a depănat o mică poves
tioară despre țața Maria :

„Era pe la începutul lui '56- Pe-atunci 
la gospodăria noastră, tot la sectorul 
porcine, lucrau lordana și Gheorghe 
Nedelcu, frați ai țaței Maria. Harnici 
oameiii și ei. Dumneaei, țața Maria, 
venise să-i viziteze. A fost primită gos
podărește de nea Ghiță și soră-sa lor
dana.

— Văd că voi stați bine aici la „fer-

Dar ce *j-.i 
taman acum 
Lasă-mă a- 
după ce or

Emil și

S.M.T.-

ma" asta. Casă bună aveți, de îmbră
căminte și de-ale gurii nu duceți lipsă, 
bașca bani în fiecare lună, le zise fra
ților ei țața Maria.

— Așa-i (ață, avem de toate. Ai pu
tea avea și matale dacă ai veni să lu
crezi aci cu noi, ii răspunse soră-sa lor- 
dana.

— Fugi fa cu porcii tăi și lasă-mă pe 
mine cu necazurile mele. Porci îmi tre
buie mie, acum la bătrinețe ? Și cu as
tea țața Maria a plecat acasă in comu-* 
na Gropeni. Gindurile insă ii erau la 
traiul bun al fraților ei. l-a povestit și 
feciorului despre tot ceea ce a văzut la 
,,ferma" din Urleasca și cele ce i-au 
spus 1ordana și Gliiță-

— De, mamă. Știu eu ce să spun. 
Daaa, nu știu ce-ai putea face matale 
acolo la gospodărie cu ăi 55 de ani ? 
Dar dacă vrei să te duci lingă frații 
matale cum spui eu n-am să mă pui 
contra

și iată că intr-o bună zi numai că 
ne pomenim la gospodărie cu (ața Ma
ria. A venit la crescătoria de porci, a 
mai discutat cu nenea Gliiță și apoi s-a 
prezentat la birou.

Așa a devenit (ața Maria, atunci la 
începutul lui '56, crescătoare de porci. 
A luat in primire 24 de scroafe. La în
ceput i-a fost cam greu. Nu se prea 
împăca cu programul de îngrijire și hră- 
nire a scroafelor. Se descurca greu cu 
noțiunile tehnice, cu alcătuirea rațiilor 
și mai ales cu ținerea evidenței scroa
felor gestante sau al jătărilor.

O auzeam de multe ori: „Maică bri- 
gadierule, nu mă mai pune pe mine să 
(in socoteală cite scroafe sini in ges-

NOI OGOARE UNITE

Adesea intovărășiții din 
raionul Oltenița, au mers în 
gospodăria colectivă „8 Martie" din 
comuna lor și chiar la colectiviști 
acasă. Au fost și la gospodăria colec
tivă din satul vecin - Radovanu, unde 
au văzut lucruri frumoase care le-au 
mers la inimă. După aceste vizite, 
multe familii de întovărășiți au hotărît 
să intre în gospodăria colectivă și 
astfel să-și făurească un trai nou, mai 
îmbelșugat.

Mulți întovărășiți însă și-au manifes
tat dorința de a vizita o gospodărie 
colectivă dintr-un sat colectivizat din 
Bărăgan pentru a o vedea cum este 
organizată munca, în ce măsură se 
dezvoltă creșterea animalelor și care 
este felul de trai al colectiviștilor. 
Dorința acestora a fost împlinită zi
lele trecute cînd aproape 80 de înto
vărășiți din Chirnogi au mers în ospe- 
ție la gospodăria colectivă ,,Gh. Di
mitrov" din Ceacu, sat situat în apro
pierea orașului Călărași.

Chirnogi, 
vizită la

DE LA 5 LA 7 MILIOANE LEI
VENITURI BĂNEȘTI

Înainte de a începe vizitarea gospo
dăriei colective, oaspeții s-au adunat 
in sala de festivități, unde, la rugă
mintea lor, tov. Gh. Peicu, secretarul 
comitetului comunal de partid, a făcut 
un scurt istoric al dezvoltării gospo
dăriei colective. Mai mult însă a in
sistat asupra rezultatelor obținute în 
anul 1959, an în care fondul de 
a depășit 4.500.000 lei.

Intovărășiții din Chirnogi au 
că veniturile bănești realizate de 
podăria colectivă din Ceacu în 
care a trecut, au fost 5.000.000 lei.

Faptul că de la sectorul zootehnic 
și grădina de legume și zarzavaturi, 
colectiviștii au obținut un venit de 
peste 1.300.000 lei a stîrnit un viu 
interes în rîndurile întovărășiților. O 
sursă importantă de venituri bănești 
a constituit-o și cultura sfeclei de za
hăr. La capitolul venituri din buget, 
colectiviștii au înregistrat suma de 
288.000 Isi numai de la această cul
tură.

In anul care a trecut, la fiecare zi- 
muncă s-au repartizat cite 11 lei și 
însemnate cantități de produse. Fami
liile colectiviștilor Constantin Ni ca,

Micu M. Ștefan, și ca ele multe altele, 
au realizat într-un an venituri de a- 
proape 30.000 lei.

In acest an, gospodăria colectivă 
din Ceacu va realiza un venit bănesc 
de 7.000.000 lei. Aflînd acest lucru 
intovărășiții s-au interesat care sint 
sursele de venituri bănești și cum este 
posibil ca într-un singur an să crească 
de la 5 la 7 milioane lei. 
lectiviștli 
milioane 
constitu ie 
deoarece 
litâți de 
satul este colectivizat, hotarul colecti
vei cuprinde 3.805 ha. teren arabil pe 
care lucrîndu-l cu mijloace mecanizate 
va da producții bogate la hectar, in 
acest on, via va intra în întregime pe 
rod, grădina de legume și zarzavaturi 
se va extinde, culturile irigate vor lua 
o mare dezvoltare, iar creșterea ani
malelor va continua să se dezvolte în 
același timp ca și pînă acum. In 
felul acesta se vor putea realiza 
și chiar depăși sumele propuse.

Constantin Stănemir, Vodă Ștefan, 
Ion Petrușel și alți întovărășiți și-au 
notat cu grijă rezultatele obținute de 
către colectiviștii din Ceacu, cu gîn- 
dul ca reîntorși în 
rudelor, prietenilor 
aici.

Pentru co- 
din Ceacu depășirea cu 2 
lei a veniturilor bănești nu 
un lucru greu de realizat, 

colectiva oferă largi posibi- 
dezvoltare. Acum, cînd tot

sat să povestească 
despre cele văzute

cărcăturile recomandate de consfătu
irea de la Constanța. Pentru aceasta, 
ei vor folosi resursele financiare pro
prii și, de va fi cazul, și fonduri îm
prumutate de la stat. In toamna tre
cută, au reținut în întregime tineretul 
pentru prăsilă. Astfel, turma de oi care 
va crește de la 1.311 capete la peste 
1.800 capete, va fi alcătuită numai din 
oi cu lînă fină și semiiină. Numărul 
vacilor de lapte și al bivolițelor va fi 
de 
vor 
nei 
lor 
de 
100 de hectare cu o producție 
40.000 kg. la ha., iar 50 ha. vor fi în 
cultură dublă. In curînd brigada de 
construcții va începe lucrul ia cele 
două grajduri moderne ce urmează a 
fi date în folosință pînă la sfîrșitul 
anului.

Intovărășiții Marin Lambă, Petre 
ronea, Ștefan Olteniceanu, Elena 
tode ca și ceilalți oaspeți, au pus 
lurite întrebări legate de dezvoltarea 
sectorului zootehnic, de retribuirea 
muncii crescătorilor de animale .Mult 
timp au discutat despre organizarea 
muncii în brigăzi complexe. De aci,

tație, ori ciți purcei au fătat că nu știil» 
Lasă-mă numai la îngrijire și dacă nu 
ți-o place să „nu mă plătești", 'foaie 
aștea au fost la început. In scurtă vreme, 
țața Maria s-a ,,aclimatizat" cu munca» 
Acum stai de vorbă cu dumneaei ca și. 
cu un zootehnist „bătrin" in meseria» 
Nu-i alt crescător de porci care să in», 
grijească mai bine cu țața Maria de 
scroafe și purcei, să întocmească mai 
judicios rațiile de hrană, să știe cite 
scroafe sint gestante sau tind trebuie 
să fete- Nu de multă vreme colectiviștii 
din satul dinsei au chemat-o in colectiva, 
lor să muncească în sectorul zootehnic» 
Le-a răspuns: „Oi veni cu dragă ini» 
mă. da m-ai lăsați să treacă un an. <4- 
tunci ies la pensie. Am să vin și am să 
lucrez cu drag și acolo cu toate că aș 
putea rămine să muncesc mai departe, 
aici".

Consătenii au înțeles-o. Țața Maria d 
rămas să lucreze mai departe la noi și 
lucrează așa de bine că nu-i altul s-o . 
întreacă. Scroafele îngrijite de dinsa 
sint sănătoase și arătoase, iar purceii 
acestora ajung cu toții la înțărcare.

Știți ciți purcei a înțărcat la scroa* 
fele pe care le are în primire țața Maria 
în cei 4 ani de cînd lucrează la noi ?,

— Ciți ? '
— 1.420, 

pe an. de 
purcei.

Aci firul 
fost întrerupt de țața Maria care tocmai 
intra in birou.

— Am gătat cu „tainul" de diminea
ță și acum că ..copilașii" și mamele lor 
se odihnesc am ven:t să te rog tova
rășe brigadier să-mi scrii colea o a- 
dresă, că ai scriere frumoasă.

— Iar ii scrii nepoatei. îi zise acesta.
Da. Țața Mana îi scrie din nou ne

poatei sale, (fata feciorului ei, colecti
vist de frunte in Gropeni) studentă la o 
facultate din București, că ea, Maria 
Nedelcu. îngrijitoare fruntașă de porci 
la G.A.S. Urleasca, din regmnea Galați, 
a primit in cursul lunii ianuarie un sa
lariu de peste 909 de lei; că așteaptă ca 
în scurtă vreme să primească o primă 
pentru purceii dați peste plan in 1959 
de la scroafele pe care le îngrijește; că 
e sănătoasă și că o duce bine la gos
podărie, unde are de toate.

GH. BACIU

întreb eu.
ceea ce înseamnă. în medie, 
la fiecare scroafă, cite 14

povestirii brigadierului a

bază

aflat 
gos- 
anul

SECTORUL ZOOTEHNIC
IN PLINĂ DEZVOLTARE

la sediu, oaspeți și gazdeDe
pornit să viziteze construcțiile, secto
rul zootehnic. Primul popas l-au făcut 
la grajdul de vaci. Construcția cea 
nouă, din zid, a atras îndeosebi aten
ția vizitatorilor. Interesîndu-se de cos
tul construcției, au aflat că an de an 
prețul se reduce deoarece colectiviștii 
folosesc pe larg materialele de con
strucții din resurse locale iar brigada 
de constructori este alcătuită din meș
teri iscusiți.

Anul 1960, primul din cel de al 
doilea deceniu al existenței gospodă- 

’.j din Ceacu, va marca un 
înainte in 
activitate și

animalelor. Colectiviș- 
propus, ca în

riei colective 
pas serios 
murile de 
în creșterea 
tii și-au scrut timp, 
să realizeze la suta de hectare, în-

395 capete. In același timp, se 
lua măsuri pentru asigurarea hra- 
necesare, prin extinderea culturi- 

furajere și îndeosebi a porumbului 
siloz pentru care s-au repartizat 

de

Pi- 
Is- 
fe-

SÎMBATÂ SEARĂ
LA 1EATRUL MUNICIPAL 

DIN BUCUREȘTI
Sîmbătă seara la Teatrul Municipal 

din Capitală, sala „Filimon Sîrbu“, lu
crători ai Ministerului Agriculturii și 
colectiviști din regiunea București, au 
luat parte la vizionarea piesei „Vlaicu 
și feciorii lui" de Lucia Demetrius. 
Prezentarea spectacolului a fost făcută 
de către artista poporului Lucia Sturdza 
Bulandra, directorul teatrului. Colecti
vul de artiști in frunte cu Ștefan Ciu- 
botărașu, artist emerit, a interpretat 
cu multă măiestrie piesa.

în numele celor prezenți la specta
col, tov. Nina Roman din partea co
mitetului de instituție al Ministerului 
Agriculturii și tov. Constantin Stan, 
președintele gospodăriei colective „Tim
puri Noi“ din comuna Dudești-Cioplea, 
regiunea București ,au mulțumit artiș
tilor pentru căldura și măiestria cu 
care au interpretat piesa, inmînîndu-Ie 
flori.

(Continuare in pag. 3-a)

toate ra- 
îndeosebi

LIV1U POPA

Vizitatorii pe una Sin ulițele din Ce acu



în sprijinul cursanțjlor de la învățămîntul agrozootehnic de masa

CULTURA
— Din experiența G.A.C. «Leu Tolsioi» din comuna Bulgăruș, raionul Jimbolia, regiunea Timișoara —

c

0 
O

„Cea mai mare producție medie la hectar de sfeclă de zahăr a fost 
realizată în țara noastră în 1959 de G.A.C. „Lev Tolstoi" din comuna 
Bulgăruș, regiunea Timișoara. De pe suprafața de 204 hectare cultivată 
cu sfeclă colectiviștii din această comună au recoltat în medie cîte 45 000 
kg sfeclă de zahăr la hectar. Prin valorificarea acestei recolte ei și-au 
mărit veniturile bănești cu aproape 4 milioane lei".

(Din ziarul „Scinteia" din 7 ianuarie 1960).

45.000 kg sfeclă de zahăr la hectar este 
o recoltă mare. Gospodăriile de stat, 
gospodării agricole colective obțin an 
de an producții tot mai mari. Totuși o 
recoltă de 45.000 kg sfeclă de zahăr la 
hectar, realizată nu pe parcele, nu pe 
cîteva hectare, ci pe întreaga suprafață 
cultivată cu sfeclă este un rezultat în
semnat.

Cînd îl întrebăm pe tovarășul Păun 
Teodor, președintele gospodăriei colec
tive „Lev Tolstoi", din Bulgăruș, cum 
au reușit să obțină o producție așa de 
mare ne răspunde:

— „Am dat o atenție deosebită sfe
clei de zahăr. Am făcut toate lucrările 
la timp și „așa cum scrie la carte".

Era preocuparea noastră,, a tuturor, să 
obținem o recoltă cum n-a mai fost. 
Nu se putea să nu reușim. Trebuia să 
transformăm în fapte indicațiile parti
dului".

Trebuiau să reușească- Prin măsurile 
luate, partidul și guvernul au asigurat 
agriculturii îngrășăminte minerale, ma
șini, împrumuturi pentru dezvoltarea 
sectorului zootehnic, pentru construc
ții, semințe selecționate. Folosind cu 
pricepere aceste mijloace, lucrînd 
comun cu hărnicie rezultatele nu 
întîrziat să se arete.

Să vedem acum pe rînd toate măsu
rile aplicate de G.A.C- din Bulgăruș 
în cultura sfeclei de zahăr.

Dacă stratul fer
til al solului este 
subțire, aceasta 
poate fi o piedică 
însemnată în obți
nerea unei produc
ții mari de sfeclă. 
Prin arături adinei 
acest1) neajuns 
poate, remedia, 
treptată, an de an, a arăturii trebuie 
aplicate cu această lucrare și îngră-

Ing. ION ȘIPOS
I.C.A.R.-Lovrin

se
Paralel cu adîncirea șăminte organice și minerale ca astfel 

să se mărească fertilitatea straturilor 
mai adînci ale solului.

Aplicarea îngrășămintelor

prin lucrarea cu 
cultivatorul "sau 
discul la 5—8 cm, 
iar prin arătura la 
15—35 cm, după a- 
dincimea la care 
lucrează plugul. 
Deci in special a- 
colo, unde vara 

și. rădăcinile nu pot 
rămas în stra- 

uscate ale solului, 
prin

în 
au

Alegerea
Alegerea terenului, plantei premer

gătoare se face pentru sfeclă, la Bul
găruș, totdeauna cu un an înainte. Se 
aleg tarlalele cu pămîntul cel mai 
productiv, cel mai bine lucrat, lipsit 
de buruieni.

Sfecla de zahăr reușește cel mai bine 
în solurile productive, cu strat fertil a- 
dînc, cu structură bună. Merge mai slab 
pe pămînturile foarte grele, argiloase, 
compacte, care nu se aerisesc bine, 
precum și în terenurile prea ușoare, ni
sipoase, care se usucă puternic în 
timp de secetă. Nu-i priesc sfeclei nici 
pămînturile mai acide (acre) sau ume
de unde nu reușesc nici lucerna și 
nici trifoiul.

Totuși producția sfeclei de zahăr de
pinde mai mult de felul cum a fost 
lucrat și îngrășat pămîntul, decît de 
natura lui. Ptintr-o pregătire bună a 
terenului și prin îngrășarea lui chib
zuită se pot îndrepta multe însușiri 
nefavorabile ale pămîntului și se pot 
astfel obține producții bune de sfeclă 
Și pe soluri mai puțin potrivite.

Toată suprafața semănată cu sfeclă 
}n 1959, la Bulgăruș, a urmat după 
grîu de toamnă.

Este adevărat — ne spun colectiviștii 
r- că după cereale pămîntul rămîne 
mai sărac decît după mazăre sau tri
foi, însă acest neajuns se poate înlă
tura prin îngrășare cu bălegar și în
grășăminte minerale. Nici nu se gîn- 
desc să pună sfeclă după griu fără ca 
pămîntul să fi fost îngrășat. Colecti
viștii nu cultivă sfeclă pe același loc 
idecît după cel puțin 3—4 ani. Dacă ar 
6emăna sfecla an de an pe același te
ren nu s-ar putea aștepta la o recoltă 
bună și nu ar face decît să înmulțească- 
dușmanii sfeclei,, bolile și insectele' care 
D atacă.

terenului
In curînd colectiviștii nu vor mai fi 

nevoiți să aleagă an de an locul sfeclei. 
In toamna anului 1958 au intrat în 
gospodăria colectivă și ultimele familii 
de țărani din comună. Suprafața gos
podăriei s-a definitivat la 2.240 hecta
re. Specialiștii direcției organizării teri
toriului agricol din Ministerul Agricul
turii lucrează în prezent la organizarea 
gospodăriei. In cursul anului 1960 se 
vor delimita solele, se va stabili asola- 
mentul. Introducînd rotata culturilor, 
se va fixa și locul sfeclei în asolament.

Pentru ca să avem o cultură reușită 
de sfeclă, pregătirea bună a terenului 
este foarte importantă- Această pregă
tire bună se poate realiza ușor după 
cereale, deoarece se poate începe din 
vreme. Dacă procedăm așa cum au 
făcut și colectiviștii de la Bulgăraș, 
și prin folosirea îngrășămintelor îm
bunătățim fertilitatea mai scăzută a 
solului, avem o premergătoare bună 
pentru sfeclă.

In regiunile unde se cultivă mai 
mulți cartofi și aceștia constituie o 
cultură premergătoare bună, dacă te
renul a fost gunoit și ținut curat de 
buruieni.

Lucerna și trifoiul lasă terenul bogat 
în substanțe nutritive însă reduc re
zerva de apă din sol. Numai atunci 
sănt recomandabile pentru sfeclă, cînd 
se ară din vreme, după coasa a doua. 
Altfel resturile de rădăcini și, tulpini 
ne vor împiedica să pregătim bine te
renul. După aceste culturi de multe 
ori și răsăritul este mai neuniform, iar 
lăstarii care mai apar, împiedică la 
prășit.

Sînt foarte bune premergătoare ma
zărea, borceagul, însă 
turi este mai nimerit 
reale de toamnă.

după aceste cul- 
se cultive ce-să

Pregătirea terenului
Arătura adîncă este unul din secre

tele recoltei mari de sfeclă obținută 
Ia Bulgăruș. De mulți ani nu se mai 
cultivă nici un hectar de sfeclă în ară
tură de primăvară. Pămîntul arat din 
vară sau toamnă se poate pregăti pri
măvara pentru semănat ca straturile de 
legume. Brazdele scoase înaintea ier
nii se zvîntă repede, se lucrează ușor 
primăvara. Semănatul se poate începe 
de timpuriu, sămînța se îngroapă uni
form, răsare repede.

Cu cîțiva ani în urmă s-a mai întîm- 
plat să nu reușească să are toamna 
întreaga suprafață planificată pentru 
sfeclă, și să fie nevoiți să semene sfe
cla și în arătură de primăvară. Pînă 
s-a uscat suficient pămîntul ca să se 
poată ara, au pierdut 10—15 zile bune 
de lucru- In acest timp sfecla semănată 
în arătură de toamnă era răsărită. In 
arătura de primăvară patul germinativ 
a rămas bulgăros, sfecla a răsărit „în 
rate", neuniform, cu goluri.

Aceasta nu se mai întîmplă. Expe
riența anilor i-a învățat că sfecla pe
depsește aspru orice neglijență.

Tractoriștii brigăzii de tractoare de 
Ta S.M.T. Gottlob, lucrează de mulți 
ani pămîntul gospodăriei colective 
„Lev Tolstoi" din Bulgăruș. Majorita
tea tractoriștilor sînt membri ai gos
podăriei. Cunosc bine ce lucrare de 
mare importanță este pentru sfecla 
de zahăr arătura adîncă. Important 
este nu numai adîncimea la care se 
execută ci și data la care se face pre
cum și calitatea lucrării-

Colectiviștii din Bulgăruș cunosc 
rezultatele Stațiunii experimentale a- 
gricole din Lovrin și metodele reco
mandate sînt aplicate în producție.. Co
laboratorii stațiunii au fost deseori in 
gospodărie, iat colectiviștii au vizitat 
cimpurile experimentale ale stațiunii. 
Au aflat că arătura adîncă este cu atît 
mai folositoare cu cît se execută mai 
devreme. Nici nu mai vorbesc de ară
tura adîncă de toamnă ci de arătura 
adîncă de vară. Arînd în iulie-septem- 
brie în loc să întîrzie piuă în noiem- 
brie-decembrie își asigură un spor de 
recoltă de 5.000—6.000 kg de sfeclă la 
hectar.

După dezmiriștire n-au așteptat mult 
cu arătura. In 2—3 săptămîni, cum s-a 
mai ușurat lucrul la recoltat-treierat, 
au și început executarea arăturilor a- 
dinci. Se planificase ca aproape două 
treimi din suprafața destinată sfeclei 
să fie gunoită. (In anul 1958 n-au reu
șit să îngraș» cu gunoi de grajd 
treaga suprafață destinată sfeclei 
zahăr). Cele 28—30 de tone de 
noi de grajd, cît socoteau să 
Ia fiecare hectar, trebuiau cărate și
prăștiate în timp cît mai scurt, pentru 
e putea fi întoarse sub brazdă cu ară
tura adîncă- Se cerea o foarte bună or
ganizare a muncii, o înțeleaptă pla
nificare a atelajelor, o harnică și susți
nută muncă a fiecărui membru al gos
podăriei- Comuniștii din gospodărie, au 
fost în fruntea acestor lucrări, au an
trenat cu ei pe toți ceilalți. Brigadierii 
Kratochwil Nicolae și Kratochwil Cris- 
fofor, conducătorii celor două brigăzi 
complexe ale gospodăriei au organizat 
CU pricepere munca. Astfel au reușit 
8ă termine la timp îngrășatul întregii

lii-
de 

gu- 
dea 
îm-

să termine ara-suprafețe planificate, 
tul pînă în octombrie.

Arătura s-a executat 
de 25—28 cm. S-a controlat permanent 
și nu s-a găsit lucrare executată mai 
în față de 25 cm. Pentru anul 1960 au 
mers mai adine. Au arat la 30—32 cm 
adîncime. Adîncind arătura, sînt con
vinși că vor spori mai departe 
Cultivatorii de sfeclă care au 
riență îndelungată susțin că 
centimetru cu care pătrunde 
mei adine, sporește recolta 
500—700 kg sfeclă la hectar.

Trebuie să le dăm dreptate, 
își formează recolta (rădăcina) 
mint. Are nevoie de sol afinat în a- 
dîncime și aerisit ca să poată crește 
in voie. Dacă întîlnește la mică adîn
cime pămînt bătătorit, sfecla nu mai 
crește în adîncime și formează rădăcini 
ramificate. O astfel de cultură dă pro
ducție mică și de calitate inferioară. 
Cazuri din acestea se întîmplă mai 
ales cînd nu s-a arat destul de adînc 
sau cînd s-a format talpa brazdei. A- 
ceasta este un strat de sol mai tare, 
mai îndesat, care se formează sub 
adîncimea pînă unde ajunge talpa plu
gului în cazul cînd se ară an de an la 
aceeași adîncime.

Sfecla are nevoie de multe substan
țe nutritive- Prin arături adînci asigu
răm și o mai bună hrănire a sfecle’- 
In. solul arat din vară pătrunde mal 
ușor aerul care înviorează microorga
nismele din sol. Activitatea mai inten
să a acestor mici vietăți din sol îm
bogățește pămîntul în substanțele hră
nitoare de care va avea nevoie 
sfecla de zahăr. Se poate obser
va bine spre mijlocul verii, mai ales 
în anii cu vara secetoasă, cum tînjesc 
plantele, cît de repede se îngălbenesc 
frunzele culturii de sfeclă însămînțată 
în arătura executată mai în față.

Sfecla consumă și multă apă. S-a 
socotit că pentru o recoltă de 40 000 kg 
la hectar are nevoie de cîte 450—500 
vagoane de apă, de 450—500 mm de 
ploaie. Deci nu-i ajunge apa din ploile 
ce cad de la semănat pînă la recoltat 
ci trebuie păstrată, pentru; sfeclă și 
apa ploilor căzute în vara și toamna 
anului trecut, precipitațiile din timpul 
iernii. Această apă se poate păstra cel 
mai bine prin arături adinei de vară.

Vorbind de avantajele arăturii adînci 
nu trebuie să uităm și faptul că prin 
această lucrare, împreună cu stratul 
de sol de la suprafață întoarcem sub 
brazdă și insectele și larvele lor, ger
menii bolilor, semințele de buruieni și 
buruienile, care ar face multă pagubă 
plantelor cultivate- Prin montarea pe 
plug a antetrupiței, recomandată de 
știința agricolă sovietică, îngroparea 
stratului superificial de sol se face 
mult mai bine.

Stațiunile noastre de mașini și trac
toare sînt dotate cu pluguri moderne, 
prevăzute cu scormonitor la fiecare tru- 
piță. Cu ajutorul acestor piese, se poa
te afina pămîntul pe un strat de 5—15 
cm sub adîncimea la care se ară. Ară
tura cu subsolaj este în special valo
roasă pentru sfecla de zahăr, plantă 
atît de recunoscătoare la afînarea a- 
dîncă a solului.

la adîncimea

recolta, 
o expe- 
fiecare 
plugul 

ou cite

Sfecla 
în pă

Colectiviștii din Bulgăruș au dat 
mare atenție aplicării îngrășămintelor. 
Au folosit în total 3-500 tone de gu
noi de grajd și peste 800 de tone de 
îngrășăminte minerale. Sînt de părere 
însă că ar mai fi trebuit să dea îngră
șăminte. Aceasta o dovedesc și rezul
tatele experienței tovarășului șef de 
echipă Kincs Nicolae care, pe o supra
față de un hectar, pe lingă cele 30 de 
tone de bălegar, a dat și 700 kg de 
îngrășămînt mineral (500 kg superfos- 
fat și 200 kg azotat de amoniu), în 
loc de 400 kg cît a aplicat gospodăria 
pe restul suprafeții. Rezultatul s-a și 
văzut. A recoltat de pe acest hectar 
67.300 kg de sfeclă.

Gunoiul de grajd al gospodăriei a 
fost bine fermentat. S-au ferit să dea 
gunoi păios, uscat. In cursul anului, 
bălegarul scos în fiecare zi din grajd 
l-au pus în platformă, l-au bătătorit și 
l-au udat cu. must de grajd.

Au gunoit tarlalele care le știau mai 
puțin productive, unde grîul după care 
venea sfecla a urmat după porumb 
neîngrășat. Au reușit să îngrașe pentru 
sfeclă 120 hectare cu cîte 28—30 tone 
la hectar.

Căratul și împrăștiatul bălegarului 
nu suferea amina-re, trebuia făcut în 
timip cît mai scurt. Căruțele cu 
legar treceau pe la basculă, 
fel reușind să realizeze cantitatea 
cesară pentru fiecare hectar. Au 
prăștiat gunoiul din căruță, avînd 
jă să cadă cît mai uniform. Imediat 
ce au gunoit o fîșie de cîteva hectare 
au și venit tractoarele să are terenul. 
Nu a rămas bălegar împrăștiat și ne
introdus sub brazdă nicăieri mai mult 
de o zi. Ars de soare și bătut de vînt 
s-ar fi uscat repede și ar fi pierdut o 
însemnată parte din substanțele hrăni
toare conținute.

Dintre toate plantele anuale, sfecla 
de zahăr folosește cel mai bine gunoiul 
de grajd. Este și explicabil. Sfecla dă 
producții mari pentru care are nevoie 
de multe substanțe nutritive. Rămîne 
mai mult timp în pămînt și poate ast
fel să utilizeze cu folos bălegarul care 
se descompune încet.

Gunoiul de grajd ca și arătura adîn- 
că, aduce multe foloase. Conține toate 
substanțele nutritive necesare plante
lor, pe care, prin descompunerea sa 
înceată, le pune la dispoziția sfeclei în 
tot timpul vegetației. Pe lîngă princi
palele elemente nutritive de care are 
nevoie planta, bălegarul conține și 
substanțe speciale, stimulatoare, care 
ajută dezvoltarea plantelor. Se găsesc 
în gunoiul’ de grajd și numeroase ele
mente de care 
cantitate foarte 
nu pot trăi; 
bălegar, prin 
care trece în 
ză humusul, materia organică din 
sol care îmbunătățește structura. 
După gunoire, pămînturile grele, com
pacte, devin mai afinate, mai poroase. 
Aceste soluri sînt de obicei reci, se în
călzesc încet- Bălegarul le modifică și 
această însușire, provocînd încălzirea 
lor mai rapidă în primăvară. Solurile 
ușoare, nisipoase, pierd repede apa în 
timp de secetă. Dar pierd ușor și sub
stanțele nutritive pe care le spală 
ploile. Bălegarul le îmbunătățește nu 
numai puterea de reținere a apei, dar 
și capacitatea de a fixa sărurile mine
rale. Ca urmare sfecla semănată în 
astfel de soluri nu suferă de secetă ca 
în cazul cînd n-ar fi fost îngrășată 
și folosește cu mai mare randament 
ingrășămintele minerale.

Pentru ca să aibă timp să se descom
pună, bălegarul trebuie să fie îngropat 
din toamnă, așa cum au făcut colec
tiviștii din Bulgăruș.

Cultura de sfeclă din 1959 la Bulgă
ruș, a primit, pe lingă ingrășămintele 
organice de care s-a vorbit și cîte 
400 kg îngrășăminte minerale la hectar 
(250 kg/ha superfosfat și 150 kg/ha 
azotat de amoniu).

Aplicarea îngrășămintelor minerale 
s-a făcut în felul următor :

— 200 kg superfosfat și 100 kg azo
tat de amoniu la hectar s-au aplicat 
înainte de semănat, pe coama arătu
rilor de toamnă. Ingrășămintele au 
fost îngropate prin discuire.

— 50 kg superfosfat și 50 kg azotat 
de amoniu s-au împrăștiat în luna mai, 
după rărit și au fost acoperite prin pra- 
șila a doua, care a urmat după rărit.

Ingrășămintele faziale s-au dat cu 
atenție pentru ca să nu provoace ar
suri pe frunze. Șefii de echipă au ex
plicat membrilor să facă împrăștierea 
îngrășămintelor numai după ce rouă 
s-a ridicat și frunzele erau uscate.

Pentru o recoltă de 45 000 kg la 
hectar, sfecla de zahăr consumă sub
stanțe nutritive cît se găsesc în 
500—700 kg azotat de amoniu, 
400—500 kg de superfosfat și 500—600 
kg de sare potasică. O parte din aces
te substanțe le găsește în sol, cu atit 
mai multe cu cît a fost solul mai bine 
lucrat, mai des îngrășat. Altă parte de 
substanțe nutritive găsește în gunoiul 
de grajd. Insă ingrășămintele' mine
rale rămîn o sursă importantă pentru 
aprovizionarea sfeclei cu sărurile ne^ 
cesare, care pot fi folosite cu ușurință 
de plante. Astfel rădăcinile sfeclei le 
pot ușor absoarbe.

Sfecla de zahăr are nevoie pentru 
hrană de trei elemente principale pe 
car-e le dăm prin folosirea îngrășă
mintelor minerale : azotul, fosforul și 
potasiul.

Azotul este foarte necesar pentru via
ța plantelor, pentru creșterea sfeclei, 
pentru dezvoltarea frunzelor- Cînd în 
pămînt găsește prea puțin azot, sfecla 
are frunze mici și de culoare verde- 
gălbuie- Frunzele încep să se usuce 
pornind de la margine- Sfecla se coace 
forțat, rădăcinile rămîn insă mici, cu 
conținut scăzut de zahăr. Sucul din 
astfel de sfecle se prelucrează la fa
brică anevoie.
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pl antele au nevoie în 
mică, fără de care ele 
microeiementele. Din 
descompunerea prin 
pămînt, se formea- 

organică

Ingrășămintele minerale cu azot fo
losite mai mult la noi sînt: azotatul 
de amoniu, sulfatul de amoniu, nitro- 
calcarul. Primul conține mai mult 
azot, 30—33%, celelalte două mai pu
țin, 20—22%.

In legătură cu administrarea îngră
șămintelor de azot trebuie să știm că 
în special azotatul de amoniu se di
zolvă ușor în apă. Fiind împrăștiat la 
suprafața solului se dizolvă în apa din 
ploi și este dus în straturile mai adînci 
ale pămîntului, unde poate fi absorbit 
de rădăcini. Din această cauză se ad
ministrează pentru sfeclă primăvara, 
împrăștiind două treimi sau jumătate 
la pregătirea terenului sau înainte de 
semănat și restul după rărit. Sfecla 
crește cel mai repede după rărit. In 
două-trei săptămîni își mărește greu
tatea rădăcinii de zece ori. In această 
perioadă, în primăvară și prima parte 
a verii sfecla absoarbe cele mai multe 
substanțe nutritive din sol: trei sfer
turi din întreaga cantitate de azot de 
care are nevoie și' cite două treimi din 
cea de fosfor și potasiu. Din acest mo
tiv este atît de folositoate îngrășarea 
sfeclei cu îngrășămînt azotat înainte 
de semănat și după rărit.

Sulfatul de amoniu și nitrocalcarul 
se fixează mai bine în sol de aceea 
pot fi' date în parte și toamna.

După sfîrșitul lunii iunie nu e re
comandabil să se mai dea pentru 
sfeclă îngrășămînt azotat deoarece în- 
tîrzie coacerea.

Mustul de grajd, urina, conțin mult 
azot- Este indicat ca mustul, de grajd, 
subțiat cu trei părți apă, să fie folosit 
Ia îngrășarea fazială a acestei culturi. 
La sacalele cu care se distribuie 
pot adapta tuburi prin care mustul 
grajd să se scurgă între rîndurile 
sfeclă.

Fosforul contribuie de asemenea
creșterea sfeclei, la formarea zahărului. 
In lipsă de fosfor, frunzele sfeclei au 
culoare verde-albăstruie și rămîn mai 
mici. De la margine spre centru se în
tind pete brune care duc la uscarea 
frunzei.

Superfosfatul este principalul îngră
șămînt cu fosfor. Se dizolvă slab în 
apă. Rămîne în sol la adîncimea la 
care a fost îngropat. Ploile îl spală 
numai cu cîțiva centimetri mai adine. 
Deci superfosfatul, pentru a fi bine uti
lizat de plante, trebuie să fie îngropat 
la adîncimea de 15—35 cm, adîncime 
la care sfecla își întinde cele mai multe 
rădăcini. Se știe că prin grăpare în- 
grășămintele se îngroapă la 3—5 cm.
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este secetoasă 
folosi superfosfatul 
turile superioare, 
superfosfatul îngropat prin arătură 
este cet mai bine folosit. Astfel în re
giunile cu vara mai săracă în-ploi este 
bine să dăm 3/4 din superfosfat toam
na sau vara și să-l îngropăm prin a- 
rătura adîncă. Un sfert; care rămîne 
pentru primăvară se dă înainte de se
mănat. Unde vara este mai ploioasă, 
acolo și superfosfatul dat fazial se va
lorifică bine; în acest caz este indicat 
să dăm 2/3 în toamnă și restul primă
vara, jumătate la pregătirea terenului 
pentru semănat și jumătate la prașila 
a doua.

Dacă gospodăria are mașină de se
mănat combinată, care distribuie și în- 
grășămintele pe lîngă rîndurile semin
ței, este foarte folositor să se dea o 
cantitate de superfosfat cu ajutorul 
acestei mașini- Ingrășămîntul ajun- 
gînd în apropierea seminței este ab
sorbit de rădăcini din primele zile 
de la răsărire. Trebuie însă astfel re
glată mașina ca să nu ajungă prea 
mult superfosfat în preajma semințe
lor, deoarece împiedică răsărirea nor
mală a plantelor.

Sfecla de zahăr consumă, comparativ 
cu alte plante, foarte mult potasiu. Po
tasiul îmbunătățește calitatea sfeclei, 
mărește rezistența ei la boli și secetă. 
In lipsa potasiului, conținutul de za
hăr din rădăcini scade mult. Frunzele 
au culoare verde închis,. însă se îngăl
benesc pe margini iar pe nervuri apar 
pete brune.

Ca îngrășămînt potasic se folosește 
sarea potasică- Administrarea lui se 
face de obicei toamna, sub arătură a- 
dîncă, sau 3/4 sub arătură și un sfert 
primăvara cu cultivatorul sau discui- 
torul înainte de semănat.

Sfecla are nevoie și de calciu. Acest 
element se găsește în cantitate sufici
entă în majoritatea solurilor pe care 
se cultivă sfeclă la noi în țară. Atunci 
este nevoie de calciu cînd solul este 
prea acid (acru). Pentru a înlătura a- 
ciditatea trebuie neutralizată cu amen
damente de calciu (carbonat de cal
ciu, marnă, var, spumă de var). Se 
folosește în cantitate de 3—10 tone/ha 
după cît de acid este solul;

Majoritatea solurilor din țară, pe 
care se cultivă sfeclă de zahăr au ne
voie de îngrășăminte cu fosfor și azot. 
De aceea superfosfatul și azotatul de 
amoniu sînt ingrășămintele minerale 
cel mai mult folosite în îngrășarea 
sfeclei. Superfosfatul se folosește în 
cantitate de 200—600 kg/ha, iar azota
tul de amoniu în doză de 150—300 
kg/ha. Sarea potasică se găsește în 
cantitate mare în solurile noastre. Se 
folosește pe solurile unde s-a dovedit 
necesitatea ei în cantitate de 100—200 
kg/ha.

bru al gospodăriei i-a revenit pentru 
îngrijire cite 30—35 ari de sfeclă- Pe 
această suprafață urma, să se îngri
jească de executaTca la timp și de- ca
litatea tuturor lucrărilor necesare de 
la prima prașila piua ia predarea 
recoltei. Producția urina Să se cin- 
turească separat pe fiecare par
celă. S-ă planificat pe întreaga gos
podărie producția medie de 30.000 
kg/ha. Pentru parcelele de sfeclă de
falcate pe membri, s-au prevăzut pro
ducții mai mari sau mai mici după 
cum terenul era mai productiv sau 
mai slab. Pentru depășirea planului de 
producție, fiecare membru al gospodă
riei primea pe lîngă valoarea zilelor- 
murică depuse și o plată suplimentară 
egală cu 30% din valoarea depășirii, 
bani și zahăr. Dacă nu se realiza pla
nul din vina celui ce lucra parcela, 
urma să i se scadă din zilele-muncă 
valoarea producției neîndeplinite din 
banii ce-i primea.

Prima lucrare de întreținere a fost 
prășitul manual executat imediat ce 
s-au văzut rîndurile. Această lucrare 
este necesară chiar dacă nu apar bu
ruieni. Primăvara fiind caldă, semin
țele de buruieni au încolțit. Chiar dacă 
nu apar la suprafața pămîntului, 
colții buruienilor împînzesc solul. 
Acum sapele îi scot ușor la su
prafață și se distrug fără greutate. 
Este mai ușor să previi îmburuienarea 
decît să distrugi buruienile răsărite, 
bine înrădăcinate. Prima prașilă este 
importantă și din alt punct de vedere. 
Rupe scoarța care se formează deseori 
la suprafața solului tăvălugit și astfel 
ușurează creșterea plăntuțelor de sfe
clă.

Sfecla creștea repede. Nu după mult 
timp de la terminarea primei prașile, 
au'trebuit să înceapă răritul. Au apă
rut primele două frunze adevărate.

Răritul sfeclei este considerat'la Bul
găruș o lucrare de mare răspundere. 
II încep totdeauna dini-vreme și îl exe
cută în timp cît mai scurt. Anul trecut 
l-au început din primele zile ale lunii 
mai și l-au terminat, în 12 zile pe în
treaga stiprafa'ă Atunci apărea la 
sfecla a doua pereche de frunze.

Intîrzierea răritului dăunează muli 
sfeclei. Fiecare zi- întirzicre după pe
rioada optimă pentru rărit, scade re» 
colta cu 200—500 kg/ha. La sfeclă ră
sar de zece-douăsprezece ori mai multa 
plante decît'trebuie să rămină, Sămîri- 
ța de sfeclă este compusă din maf 
multe semințe, asta o gjomerulă. Fie
care glomerula formează 3—5 colți. 
Din cele 20—25 kg semănate la hectar 
răsar cîte 1.200 000—1 500 000 de 
plante. Deci la fiecare metru pătrat 
răsar 120—150 de plante din care tre
buie să lăsăm 12—1.3, Cu cît întîrzienj 
mai mult răritul, cu atît mai multă 
apă și substanțe nutritive consumă din 
sol în dauna plantelor care rămîn, cela 
care trebuiau scoase la rărit.

O greșeală des întîlnită în cultura 
sfeclei este lăsarea sfeclei prea rară; 
Sfeclele lăsate rar cresc mai mari însă 
fiind mai puține la număr pe hectar 
ca cele suficient de dese, produc mal 
puțin. Pentru a avea producție mare și 
procentul de zahăr în rădădini să fie 
ridicat, distanța la rărit trebuie astfel 
fixată, îneît în toamnă de pe fiecare 
hectar să putem recolta 100.000 de ră
dăcini, deci 10i rădăcini de pe fiecare 
metru pătrat. La rărit lăsăm 11—13 
plante la m2, deoarece în' cursul lu
crărilor de prășit mai pier din plante 
(10—20%) și pînă în toamnă rămîn 
în jur de 10/m2. Distanțele la care ră
mîn depind de distanța dintre rînduri 
după cum se vede din tabelul de mai 
jos:

NUMĂRUL PLANTELOR LA HA
DISTANTA ÎNTRE RÎNDURI

40 cm | 45 <m | 50 cm
ST RĂREȘTE LA

100.000 25 cm 22 im 20cm
110. OOO 22- 23 „ 20 ,. ia»„
120 OOO 21 „ ia-19 .. 16-17 „
130.OOO 19 ., 17 .15-16

Pregătirea și executarea semănatului
„Secretul recoltei noastre mari este 

ușor de aflat", ne spune zîmbind tova
rășul brigadier Kratochwil Cristofor. 
Am recoltat de pe fiecare hectar cite 
100.000—125 000 rădăcini de sfeclă de 
cîte 400—500 grame fiecare. Dacă în
mulțim aceste două cifre, aveți rezul
tatul. Așa pare ușor, însă trebuie să 
știi cum să pregătești terenul, să se
meni și să îngrijești cultura, ca să ai 
în toamnă, la recoltare, cîte 10—12 
plante la fiecare metru pătrat, fiecare 
de cel puțin 400—500 grame greutate.

Numărul cel mai potrivit de plante 
Ta hectar nu se asigură numai prin 
cantitatea de sămînță folosită sau prin 
distanța la care se rărește- Numai a- 
ceste măsuri nu ajung. Sămînța tre
buie să ajungă într-un pat germinativ 
astfel pregătit, îneît găsind condiții 
optime de germinație să încolțească în 
scurt timp, să răsară uniform și vigu
ros.

Primăvara, din ziua în care se poate 
intra pe teren cu atelajele sau cu trac
torul, și se poate lucra bine, trebuie 
folosită fiecare oră favorabilă de lucru.

In anul 1959, la Bulgăruș, primăva
ra a venit de timpuriu. Spre sfîrșitul 
lunii februarie se încălzise bine aerul. 
In primele zile din martie s-a și în
ceput lucrul în cîmp. Urmărind mersul 
zvîntării solului pe fiecare tarla, colec
tiviștii au început să le lucreze pe 
rînd. Au pregătit terenul cu polidiscul, 
discuind în cîteva zile întreaga supra
față destinată sfeclei. O dată cu a- 
ceastă lucrare; au aplicat și îngrășă- 
mintele minerale. După discuitor au 
legat grape ușoare de lanț care au 
și netezit suficient terenul pentru a se 
putea semăna sfecla în bune condiții.

Pregătirea terenului pentru sfeclă în 
primăvară cere multă pricepere. Patul 
germinativ trebuie să fie curat de bu
ruieni, afinat la suprafață și lipsit de 
bulgări, așezat sub adîncimea de se
mănat. Un asemenea pat germinativ 
trebuie să se asigure prin cit mai pu
ține lucrări. Prea multă răscolire a 
pămîntului duce primăvara la uscarea 
lui și ca urmare la răsărirea neunifor
mă. a sfeclei. Pe pămînturile arate din 
vară sau toamnă și lipsite de buruieni 
este suficient să se treacă, cu tîrșitoa- 
rea sau grapa oblic pe direcția arăturii 
pentru a nivela coamele brazdelor. 
Dacă răsar buruieni pe care grapa nu. 
le scoate, va fi nevoie de cultivator 
sau polidisc cum s-a procedat și la 
Bulgăruș.

Dacă, va fi nevoie să se semene 
sfecla în arătură de primăvară, ceea 
ce este de nedorit, atunci economisirea 
apei adunată în iarnă și mărunțirea și 
așezarea suficientă a. solului cer o 
atenție deosebită. Și în acest caz este

mai bine să se facă puține lucrări 
pentru a nu călca prea mult pămîntul. 
După plug se leagă grapa cu colți sau 
chiar grapa stelată, după cum cere 
starea pămîntului și dacă e nevoie se 
mai grăipează sau tăvăluigește.

La G-A.C. „Lev Tolstoi" din Bulgă
ruș semănatul sfeclei a început de tim
puriu. La 7 martie lucrau atît cele două 
cupluri de semănători acționate de 
tractor cît și cele 8 semănători trase 
de cai. Colectiviștii planificaseră să 
semene toată sfecla în patru zile. 
Ploile care au mai venit i-au împiedicat 
în realizarea planului, însă pînă la 15 
martie au reușit să semene întreaga 
suprafață, folosindu-se 20 kg semințe 
la hectar.

Distanțele între brăzdarele semănă
torii s-au fixat la 40 cm. Au ales a- 
ceastă distanță între rînduri pentru ca, 
pe de o parte, să poată trece prășito- 
rile trase de cai fără a vătăma sfecla, 
iar pe de altă parte ca frunzele sfeclei 
să umbrească pămîntul de timpuriu. 
De altfel aveau mașini de 2 m lățime 
care de asemenea se potriveau pentru 
această distanță. Pentru ca. mai tîrziu 
în timpul prășitului, să nu aibă greu
tăți, au controlat cu atenție realizarea 
la semănat a intervalului de 40 cm.

Sămînța s-a îngropat uniform, la 
3—4 cm adîncime. După semănat s-a 
tăvălugit cu tăvălugi de lemn. Au ob
servat că tăvălugind nu numai că gră
besc răsăritul sfeclei (care a avut loc 
la 12—14 zile) dar netezesc mai bine 
și terenul, iar la prima prașilă se pot 
observa mai ușor rîndurile.

Importanța semănatului timpuriu 
este bine cunoscută de cultivatorii de 
sfeclă din Bulgăruș. Vorbind despre 
recolta din 1959 ne spun :

„Am semănat cu o lună mai devre
me ca în anul’ trecut. La data cînd în 
1958 abia semănăm sfecla, în 1959 ter
minam cu primul prășit. Așa că pu
team avea toate speranțele să reali
zăm o produație mare".

Intîrzierea semănatului scade in
tr-adevăr mult producția. In regiunile 
de cîmpie lunile martie-aprilie sînt mai 
secetoase. Dacă se pierde umezeala 
iernii și sfecla ajunsă în sol uscat ră
sare numai după primele ploi, pierde
rea de recoltă pentru 10 zile intîrziere 
poate ajunge la 2.000—5.000 kg/ha. 
De aceea sfecla trebuie semănată în 
primele zile după începerea campaniei 
de primăvară. In regiunile deluroase, 
pe soluri reci, o intîrziere de 8—10 
zile de la despriniăvărare, în primă- 
verile timpurii încă nu e dăunătoare. 
Se mai încălzește pămintul. Insă 
cazul cînd campania de semănat 
cepe tîrziu nici în aceste regiuni 
trebuie amînat semănatul.

Și la Bulgăruș a fost obiceiul să se 
lase sfecla prea rar. Pentru a obișnui 
membrii cu răritul la distanța potri
vită, fiecare șef de echipă a explicat 
membrilor din echipă cum să rărească 
sfecla, și la ce distanță. Pe un băț avea 
marcată distanța de 20 cm. care tre
buia să rămînă -între plante. Rărind 
la 20 cm, lăsau 12—13 plante la m2. 
S-a recomandat de asemenea să se 
scoată la rărit plantele mai plăpînde 
și să le lase pe acelea crescute mai 
bine, mai viguroase. Aplicînd această 
metodă recomandată de cercetătorii 
sovietici, se putea mări mai mult re
colta sfeclei.

Totuși au fost și la gospodăria co
lectivă din Bulgăruș oameni care n-au 
vrut să înțeleagă cele explicate ca : 
Novac Mihai, Crăciun loan, Petrovici 
Petru, Ilie Marin- Ei au mai trecut 
prin sfeclă și au mai tăiat din plante. 
Să nu le rămînă atitea pentru toamnă. 
Să fie mai ușor la scos. La scos le-a 
fost într-adevăr. mai ușor că au avut 
recoltă cu 17-000—19.000 kg mai mică 
dfecît media gospodăriei. Au rămas și 
cu vreo 2.000—4.000 kg sub plan. In 
Ioc să primească plată suplimentară 
ca ceilalți membri care au lucrat con
știincios, li s-a redus și din retribuirea 
de bază pentru neîndeplinirea planu
lui.

Membrii G.A.C. „Lev Tolstoi" din 
Bulgăruș au lucrat bine pămîntul; au 
întreținut exemplar sfecla. Mecaniza

rea lucrărilor, însă, au. aplicat-o în 
foarte mică măsură. Au. și consumat 
multe zile-muncă, planificînd. 112 zile 
și mărind la 146. Multe zile au con
sumat la rărit. Puteau ușura răritul 
executind înainte buchetatul. Tăind cu 
sapa cu lamă de 13—15 cm Iată sfe
clele de pe rînd,- înaintea răritului și 
lăsînd buchete de plante de cîte. 5—7 
cm, lungime reduceau necesarul de 
muncă manuală. Buchetatul se poate 
face și cu prășitoarea sau cultivatorul 
astfel aranjate incit să aibă cuțite de 
cîte 12—15 cm lungime și între cuțite 
să rămînă intervale de 6—7 cm- Tre- 
cînd cu aceste cultivatoare de-a curme
zișul rîndului rămîn buchete de 6—7 
cm lungime- In acest caz însă sfecla 
trebuie semănată cu mai multă să
mînță și să răsară des și uniform.

Sfecla de zahăr are numeroși duș
mani. Cu deosebire sfecla tînără abia 
răsărită, este uș-or distrusă de gărgă
rița sfeclei care în cîteva zile poate 
compromite întreaga cultură. Și cele
lalte insecte care atacă sfecla, cum 
sînt: viermii sîrmă, cărăbușul de mai, 
gindacul negru, păduchii frunzelor pot 
provoca multe pagube dacă nu sînt 
observate din timp. Cea mai bună a- 
părare contra lor este și cea aplicată 
la Bulgăruș. Semănarea sfeclei Ia timp 
optim, în pămînt bine lucrat și îngră
șat-, astfel ca plantele să crească vigu
roase și repede și astfel să scape de boli 
și dăunători.

Recoltata!
înainte de a începe recoltarea s-a 

controlat întreaga suprafață și s-a pla
nificat ordinea în care urmau să se 
recolteze tarlalele de sfeclă. Sfecla 
crește în greutate și depune zahăr pînă 
toamna tîrziu, pînă ce aerul nu se 
răcește sub 5—6 grade. Creșterea zil
nică în greutate este de cîteva sute de 
kilograme, dar în cazuri speciale poate 
depăși și LOOO kilograme la hectar. 
Pe măsură ce sfecla avansează în coa
cere frunzele sfeclei se usucă, se în
gălbenesc. Cu cît are frunze mai multe 
și mai verzi, cu atît depune încă mai 
mult zahăr în rădăcini. Colectiviștii au 
început recoltarea cu culturile semă
nate mai devreme, cu cele mai sărace 
în frunze, cu frunze galbene și uscate. 
Au planificat de asemenea să recol
teze mai din vreme tarlalele de sfeclă 
mai depărtate de gară, la care duceau 
drumuri proaste, greu de umblat dacă 
ar fi venit o toamnă ploioasă. Un lu
cru important de care trebuia să țină 
seama era ca după ploi care că
deau după o perioadă secetoasă, să 
lase încă 5—7 zile sfecla în pămînt 
și numai după aceea să o recolteze. 
Dacă începutul toamnei este secetos 
și sfecla își pierde o parte din. frunze, 
după ploi mai mari își reface întii 
frunzele folosind substanțele din ră
dăcini. Ca rezultat, primele zile după 
ploi producția la hectar se micșorează 
cu 2.000—5.000 kg/ha. In următoarele 
zile însă, după ce frunzele s-au refă
cut. sfecla reîncepe să crească, pro
ducția mărindu-se chiar într-o săptă- 
mînă cu 3.000—6-000 kg/ha.

Rezultatul s-a făcut manual, cu furca 
de scos sfeclă sau cu cazmaua. De pe 
o mică parte din suprafață au scos 
sfeclă cu plugul de tractor. Folosirea 
în mai mare măsură a plugului de 
scos sfeclă la recoltat ar fi ușurat mult 
recoltatul sfeclei.

In lunile august și septembrie, cînd 
era încă frumos s-a organizat astfel 
lucrul ca sfecla scoasă curățată de pă« 
mint și decoletată să fie predată în 
aceeași zi. Astfel pierderile care ar fi 
mari pe astfel de timp cald, se reduc 
mult. In lunile ootombrie-noiembrie 
rădăcinile scoase și curățate de pămint 
au fost de asemenea decoletate ime
diat pentru a preveni evaporarea apei 
care este mai mare la sfeclele cu frun
ze decît la cele decoletate. Pînă la 
predare au păstrat sfecla în grămezi, 
acoperite.

Capetele de sfeclă cu frunze rămase 
de la decoletare constituie, un furaj 
bogat în substanțe nutritive, foarte 
prețuit la Bulgăruș. Prin furajarea cu 
100 kg capete de sfeclă, vacile primesc 
suficiente substanțe nutritive pentru a 
produce 25 litri de lapte. Insilozat. în 
amestec este de asemenea un. furaj 
excelent. Extinderea, suprafețelor cul
tivate cu, sfeclă Ia Bulgăruș a însem
nat și lărgirea bazei furajere. După 
cele 204 ha de sfeclă, la producția de 
45.000 kg de rădăcini a corespuns 
20.000—22.000 kg de capete cu frunze. 
In total vreo 4.0Q0 de tone de furaje 
suculente. La acestea trebuie să adău
găm borhotul primit, 4.000 kg pentru 
fiecare vagon de sfeclă predată.

Lucrările de
Un alt „secret^ al recoltei mari de 

sfeclă de zahăr de la Bulgăruș a fost 
buna organizare a lucrărilor de între
ținere și executarea lor în condiții 
bune.

în 
în- 
nu

întreținere
Pentru ca fiecare colectivist să 

cît mai interesat în buna întreținere 
a sfeclei și în obținerea unor produc
ții mari, întreaga suprafață de sfeclă 
s-a împărțit pe membri. Fiecărui mem-

fie

După muncă și răsplata
Colectiviștii din Bulgăruș au depășit 

producția planificată cu 50%. Valoa
rea zilei-muncă a crescut. Numai za
hăr revine 390 grame la o zi-muncă. 
Ca plată suplimentară, pentru depă
șiri de 18-000—20,000 kg/ha colectiviș
tii harnici ca Mara Vasile, Roman Va
sile, Schutz Erna, Dan loan, Zatek 
Vasile, Uibaru Aurelia, Pavel Elena, 
Hărdăruț Ioan, Meininger loan, Bic- 
kert Susana și alții au primit cîte 
500—800 lei și 20—25 kg zahăr.

Gospodăria a realizat prin cultura 
sfeclei, pe lingă celelalte avantaje 
despre care s-a vorbit, un venit da 
aproape 4 milioane lei.

Secretul recoltei mari de sfeclă, după 
cum am văzut, nu este aplicarea unei 
metode sau a alteia, ci folosirea com
binată a tuturor măsurilor, aplicarea 
lor începînd de la alegerea locului 
sfeclei1 pînă la recoltarea ei.



Colectiviștii au tras învăfăminfele necesare

Sectorul zootehnic 
în centrul atenției

Pentru dezvoltarea multilaterală 
a gospodăriei lor, colectiviștii din 
Andrășești raionul Slobozia, au acor
dat în ultimii ani o mai mare atenție 
creșterii animalelor. Astfel la sfîrșitul 
anului 1959, sectorul lor zootehnic 
număra 65 de taurine din care 29 vaci 
cu lapte, 62 porcine din care 22 de 
scroafe fătătoare, 616 ovine, păsări și 
37 familii de albine. Iar, în pianul de 
producție pe 1960 ei și-au propus să 
sporească mult numărul de animale. 
Cel al taurinelor, de pildă, va ajunge 
la 127 capete, din care 59 vaci, al 
porcinelor la 175 capete, din care 
35 scroafe fătătoare, al ovinelor Ia 
1.196 iar cel al păsărilor matcă la 
700 capete.

Dacă în privința numărului de ani
male membrii acestei gospodării au 
jbținut unele rezultate, (suprafața lor 
ț: teren este de 1.327 ha) nu același 
ucru se poate spune și despre pro

ducțiile medii realizate pe cap de ani
mal. Producția medie de lapte pe cap 
de vacă furajată, bunăoară, abia a 
atins în anul trecut 1.300 litri, la lînă 
s-a obținut numai 2, kg, iar la purcei 
numai 6 capete de fiecare scroafă 
fătătoare.

Producțiile mici realizate pe cap de 
ținimal sînt cauzate în primul rind de 
o slabă hrănire și adăposiire a ani
malelor. In iarna anului trecut anima
lele au fost hrănite cu coceni uscați, 
paie și puțin porumb murat. Iar de la 
Sfîrșitul lunii martie, cînd s-a terminat 
porumbul însilozat, hrana de bază a 
animalelor a constituit-o numai co
cenii uscați și paiele. Conveieru! verde 
ti-a fost asigurat decît în cantități 
extrem de reduse. Au fost însămîn- 
fate numai 4 hectare cu secară fura
jeră, care a fost pășunată de timpuriu 
dînd astfel un randament scăzut la 
hectar. Cu lucernă, iarbă de Sudan și 
cuu;alte culturi furajere, care să asi- 

animalelor masă verde n-au fost 
JWfmințate nici un hectar de teren. 
Animatele au găsit masă verde dar 
în cantități foarte mici, numai pe 
pășunea naturală care este foarte 
slabă.

Hrănite cu furaje de proastă cali
tate animalele au dat producții slabe, 
ceea ce a făcut ca și veniturile bănești 
realizate din acest sector de activitate 
să fie mici.

Colectiviștii din Andrășești și-au 
dat astfel seama că pentru a obține 
Venituri mari din creșterea animalelor 
nu-i suficient să mărești numai nu
mărul de animale, ci. trebuie să lupți 
și pentru sporijea producției pe cap

de animal. Iar pentru a realiza 
ducții mari trebuie să. asigurăm 
malelor o hrană variată și în cantități 
suficiente.

Iată de ce în planul de producție 
pe anul în curs ei au acordat mai 
mare atenție asigurării bazei furajere. 
Astfel pe lîngă cele 30 ha însămînțate 
cu orz și 10 ha cu lucernă, se vor 
mai cultiva în acest an 70 de ha cu 
poruțnb pentru siloz, din care 20 ha 
în cultură dublă 20 ha cu iarbă de 
Sudan, din care 10 ha în cultură 
dublă, 40 ha cu ovăz din care 10 ha 
pentru fin, 5 ha cu borceag și 10 ha 
cu sfeclă furajeră. Pentru a se obține 
producții mari la ha s-au repartizat 
culturilor furajere terenuri bine pregă
tite. In felul acesta se 
animalelor furaje variate 
tați suficiente.

în sporirea producției pe cap de 
animal, un rol de seamă îl are și 
felul cum sînt îngrijite și adăpostite 
animalele. Nici în această privință nu 
se pot lăuda colectiviștii din Andră- 
șești. Pentru că nu s-au luat măsurile 
necesare procurării materialelor de 
construcții grajdul în capacitate de 
50 de vaci, început în vara anului 
trecut, nra putut fi terminat pînă la 
venirea iernii. Din această cauză tau
rinele au fost adăpostite în adăposturi 
improvizate, necorespunzător: vacile 
în niște ateliere iar tineretul taurin 
într-o remiză friguroasă. Din această 
cauză atît vacile dar mai cu seamă 
tineretul taurin au avut mult de suferit 
cînd timpul a fost rece.

Pentru a lichida și cu această stare 
de lucruri noul consiliu de conducere 
al gospodăriei a luat măsuri pentru 
procurarea materialelor necesare ter
minării grajdului început și ridicarea 
unui nou grajd pentru 50 de vaci, 
precum și a unei maternități pentru 
scroafe cu 50 boxe.

O altă măsură luată 
nătățirea activității în 
tehnic, a fost că s-au 
îngrijitorii colectiviști îndrăgostiți de 
meseria de crescători de animale, cum 
sînt Victor Anton, Ilie Văcărelu, 
Timofei Mihăilescu și alții.

Toate aceste măsuri luate de către 
consiliul de conducere vor contribui 
cu siguranță la obținerea unor rezul
tate din ce în ce mai bune în creș
terea animalelor în gospodăria colec
tivă „Flacăra" din comuna Andrășești, 
ceea ce va aduce gospodăriei și mem
brilor ei venituri bănești mai mari.

pro- 
ani-

va asigura 
și în canti-

pentru îmbu- 
sectorul zoo- 
repartizat ca

V. CAZACII

Luptăm pentru o producție 
'; sporită

aceasta a fost de 55.000 Ta porumb, 
130.000 la, sfecla de zahăr, 63.000 la 
floarea-soatelui și 40.000 de plante la 
cartofi.

Pe loturjle demonstrative am folosit 
și irigarea culturilor cu apă din bra
țul Borcea. S->a folosit o normă de 
aprovizionare înainte de însămînțare, 
iar în timpul vegetației au fost irigate 
de. 3 ori porumbul, floarea-soarelui și 
sfecla de zahăr, și de două ori car
tofii. Lucrările de întreținere s-au exe
cutat la timp și de bună calitate. 
Porumbul și floarea-soarelui au fost 
prășite de 4 ori, cartofii de 3 ori, 
sfecla de 5 ori.

In timpul vegetației au mai fost 
administrate îngrășăminte chimice și 
anume : la ponumb și floarea-soarelui 
cîte 150 kg azotat de amoniu și 
200 kg superfosfat, iar la sfeclă și 
cartofi s-au dat în plus 150 kg de 

kainită. Toate în- 
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administrat înainte 
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la cultura mare fj°raliase
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plimentară prin 
scuturare la porumb și cu ajutorai al
binelor la floarea-soarelui.

Recoltatul s-a făcut în faza de coa
cere deplină la toate culturile. Rezul
tatele obținute pe loturile demonstra
tive au fost următoarele: la floarea- 
soarelui s-a realizat o producție 
4.100 kg la ha în timp ce media 
gospodărie a fost de 1.340 kg la 
la porumb 16.650 kg știuleți față 
2.245 kg la ha producția obținută 
medie 
kg la 
medie 
zahăr 
ha cît 
cultura mare.

Cifrele de mai sus dovedesc că prin- 
tr-o muncă susținută, prin îmbinarea 
în mod armonios a tuturor metodelor 
agrotehnice avansate se pot obține în 
mod obișnuit producții mari chiar în 
regiunile secetoase. Recoltele mari 
realizate pe loturile demonstrative au 
arătat colectiviștilor din Făcăeni că 
posibilitățile de sporire a producției 
sînt nelimitate. Convinși de lucrul 
acesta colectiviștii din gospodăria 
noastră sînt hotărîți ca în anul acesta 
să extindă metodele folosite pe supra
fețe mult mai mari. Astfel, în anul 
1960 gospodăria * va aplica metodele 
științifice folosite pe loturile demon
strative la cultura porumbului pe o 
suprafață de 25 ha, la sfeclă de zahăr 
pe 25 ha, la cartofi pe 4 ha, iar la 
floarea-soarelui pe 20 ha. încă din 
toamnă, pe aceste terenuri s-a făcut 
arătură adîncă și s-au administrat pe 
fiecare ha cîte 100 tone gunoi de 
grajd și 500 kg superfosfat. In același 
timp s-au luat măsuri pentru a se 
iriga încă 250 ha.

tot mai
In scopul obținerii de producții spo

rite, în anul trecut consiliul de con
ducere al. gospodăriei colectiive „Pri
etenia romîno-coreeană" din comuna 
Făcăeni, regiunea Constanța, a hotăj 
rît ca pe 4 hectare gospodăria să 
înființeze loturi, demonstrative unde 
să se aplice în mod experimental cele 
mai înaintate metode agrotehnice. 
Loturile au cuprins cultura porumbu
lui, florii-soarelui, cartofului și sfeclei 
de zahăr.

Condițiile climatice în care s-au 
desfășurat lucrările pe loturile demon
strative sînt cele specifice Bărăganu
lui, temperate de prezența bălții Bor- 
cea. Solul a fost aluvionar. Principa
lele lucrări care s-au aplicat în mod 
deosebit pe aceste loturi și care soco
tim că au influențat simțitor asupra 
producției, au fost: arătura adîncă la 
50—60 cm, aplicarea de îngrășăminte 
în straturi alterna
tive, densitatea ma
re a plantelor la
unitatea de supra' 
față irigată și exe
cutarea la vreme și 
bine a lucrărilor de 
întreținere. Com
plexul de lucrări s-a aplicat diferen
țiat pentru fiecare cultură. La porumb 
și floarea-soarelui, bunăoară, desfun- 
datul s-a făcut la adîncimea de 
55—60 cm., fără inversarea straturi
lor ; la cartofi s-a desfundat la 50 cm 
cu ajutorul plugurilor monobrăzdare, 
iar la sfeclă la 60 cm.

Fertilizarea solului s-a făcut în felul 
următor: la porumb și floarea-soare
lui s-au dat ca îngrășăminte de bază 
cîte .200 tone gunoi de grajd bine 
fermentat, 250 kg superfosfat și cîte 
200 kg kainită. Ingrășămintele chi
mice au fost administrate la 30 cm 
adîncime, iar gunoiul de grajd la 
15 cm. La sfecla de zahăr s-au aplicat 
aceleași îngrășăminte ca. la porumb și 
floarea-soarelui, iar în plus s-au mai 
dat 30 tone gunoi de grajd nefermen
tat care a fost așezat pe fundul des- 
fundăturii. La cartofi, s-au adminis
trat 150 tone gunoi, de grajd, 200 kg 
superfosfat și 200 kg azotat de amo
niu. Lucrările de desfundat și admi
nistrarea îngrășămintelor s-au făcut 
manual în procent de, 70 la sută, deși 
ele pot fi mecanizate în procent de 
sută la sută.

Semințele folosite de noi pe loturile 
demonstrative aiî fost din soiurile cele 
mai, productive. Semănatul florii-soa
relui și sfeclei de zahăr s-a făcut la 
28 martie, al cartofilor la. 14 aprilie, 
și al porumbului la 10 mai. In ceea 
ce privește densitatea plantelor la ha,
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pe gospodărie, la cartofi, 45.700 
ha față de 12.600 kg la ha în 
pe gospodărie, iar la sfecla de 
67.630 kg față de 30.070 kg la 
a fost media pe cele 90 ha din
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LA S. M. T. REMETEA MARE

Măsuri pentru asigurarea

• Anal trecut, sectorul zooteh- 
i al gospodăriei colective

„Drapelul Roșu" din Salonta, re
giunea Oradea, a adus un venit 
de aproape un milion lei, ceea ce 
reprezintă 45 la sută din veni
tul total al acestei gospodării.

• Gospodăriile colective din 
Duda, Stănilești, Gorban, și Vi- 
netești, raionul Huși, și-au cum
părat de curînd cite un autoca
mion pentru efectuarea în mai 
bune condiții a unor transpor
turi.

• In adunarea generală, co
lectiviștii din comuna Bogdă- 
nița, raionul Birlad, au hotărit 
printre altele să cumpere in a- 
cest an 34 de vaci de lapte și să 
construiască două grajduri pen
tru vite mari.

® Gospodăria colectivă din 
Urechești, regiunea Galați, va 
mări. în cursul acestui an numă
rul oilor la 800 capete, al por
cinelor la 150 capete, al vacilor 
la 60 capete și va planta în pri
măvară încă 10 hectare de vie.

M. ALBULESCU
agronom la gospodăria co- 
„Prietenia romîno-coreeană" 

comuna Făcăeni, regiunea 
Constanța

LA FERMA
DE PĂSĂRI

Creșterea păsărilor a intrat de acum în proecupările 
colectiviștilor din Țăndărei. Gospodăria va scoate in 
această primăvară peste 6.000 de pui. In fotografi'a din 
stînga! tov. Maria Hagianu, responsabila incubatoarelor, 
controlînd temperatura din incubator; in cea din dreap
ta: tov. Maria Bălan, în mijlocul celor peste 1.200 de pui 

scoși de cîteva zile.

îndeplinirii planului
Colectivul S.M.T.-ului Remetea Mare, 

regiunea Timișoara a realizat și de
pășit planul de producție pe anul 1959 
cu 37 la sută, economisind totodată 
peste 1 milion de lei și reducînd prețul 
de cost cu 40 lei per hantru. Lucrările 
efectuate pe ogoarele celor 30 gospo
dării colective deservite au fost de ca
litate bupă și efectuate la timp — 
contribuind astfel la sporirea produc
ției agricole la hectar, Ia creșterea 
bunei stări materiale a țăranilor co
lectiviști.

Planul de producție pe anul 1960 pre
vede sarcini sporite față de anul tre
cut. Printre altele se prevede ca vo
lumul total al lucrărilor să crească cu 
91 la sută, prețul de cost să fie redus 
cu 37 la sută față de anul trecut, iar 
sarcina de plan pe tractor convenți
onal de 15 CP să crească cu 47 la 
JLtă față de anul 1959; Sarcinile sînt 
mărite și în ceea ce privește planul pe 
feluri de lucrări. De exemplu, în acest 
an avem de executat 9.736 ha semănat. 
2.500 ha prășit mecanic, peste 6.900 
ha recoltat cu combinele și secerăto- 
rile-legători, 20.300 ha ogoare adinei și 
alte lucrări care vor determina o creș
tere a gradului de mecanizare pe te
renurile lucrate de S.M.T. cu 47 la 
sută față de realizările anului 1959.

Pentru a putea face față cu succes 
acestor sarcini sporite baza tehnico- 
materială a stațiunii se va lărgi în 
anul 1960 prin dotări masive cu trac
toare și mașini moderne. Astfel, sta
țiunea noastră va primi 51 tractoare 
agricole, dintre care 2 tractoare S— 
100 care vor executa lucrări de des
fundare în vii și livezi. De asemenea, 
vom mai primi 20 semănători de po
rumb, 70 semătiători-păioase. 46 com
bine de cereale și una combină pen
tru siloz.

Sarcinile sporite care ne stau în față 
pe anul 1960 impun luarea unor măsuri

care să asigure îndeplinirea și depăși
rea acestora. In ședința de analiză a 
activității pe anul 1959 și de prelu
crarea sarcinilor de plan pe 1960, față 
de noua situație formată prin colecti
vizarea totală a razei de activitate, 
mulți muncitori, tehnicieni și ingineri 
din cadrul stațiunii noastre au făcut 
o serie de propuneri pentru îmbunătă
țirea muncii. Ei și-au luat angajamen
te concrete, hotărîți de a contribui fie
care la locul său de muncă în mod 
activ la îndeplinirea și depășirea indi
cilor de plan.

Colectivele constituite cu acest pri
lej, au studiat și analizat posibilită
țile de realizare a planului descoperind 
imense rezerve interne și propunînd 
soluții menite a contribui la realizarea 
și depășirea indicilor de plan.

Cu privire la reducerea vîrfurilor de 
reparații și îndeosebi a remedierii 
timpul cel mai scurt al defecțiunilor 
se vor ivi la motoare și sistemul 
rulare de la tractoarele K.D.-35, planul 
de măsuri prevede ca în cadrul atelie
rului mecanic să se asigure 4 motoare 
de rezervă reparate, circa 10 cărucioa
re K.D și alte organe care vor putea 
fi montate în cel mai scurt timp la 
tractoarele ce se defectează în brazdă.

O rezervă importantă este aceea le
gată de aprovizionarea cu combustibil. 
De aceea, pentru înlăturarea timpilor 
neproductivi determinați de neasigura- 
rea la vreme a carburanților și lubri- 
fianților la brigăzile de tractoare, s-a 
propus crearea unui subdepozit de pro
duse petrolifere la brigada din Her- 
neacova, care va deservi tractoarele 
din sectorul Herneacova-Stanciova. In 
acest sector carburanții ajungeau în 
anii trecuți cu întîrziere din cauza dis
tanței mari 
cabile.

In prețul 
reprezintă reparațiile la tractoare și

în 
ce 
de

și a drumurilor impracti-

de cost o pondere mare o

S-ar putea obține
rezultate și mai bune

Gospodăria agricolă de stat Fetești, 
regiunea Constanța, a dezvoltat în 
ultimii ani mult sectorul zootehnic. 
Bunăoară, numai ferma de oi numă
ră în prezent peste 15.000 de capete 
In fotografie : o parte din oile gos

podăriei.
Foto: C. DUMITRU
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— Pînă acum nu a murit nici u- 
nul din cei peste 600 de miei fătați, 
mi-a spus tovarășul Gulea Gh., bri
gadier în sectorul ovin, de la gospo
dăria de stat Slobozia, regiunea Bucu
rești. Angaj-amentui nostru de a ob
ține 1.650 de miei în loc de 1.500 va 
fi îndeplinit.

In drum spre saivane, tov. Gulea 
mi-a arătat că ciobanii gospodăriei 
acordă o deosebită atenție hrănirii 
suplimentare a berbecilor, mioarelor 
și oilor înainte de montă, amenajării 
saivanelor etc.

Tov. Pușa Paris, cel mai în vîrstă 
dintre ei, m-a informat că pînă la 
5—6 martie se vor termina fătările 
și la restul de oi. „Orice cioban știe 
— spunea el — că obținerea unor 
rezultate bune depind de îngrijirea 
ce se dă oilor, de buna lor hrănire. 
Unii ciobani cunosc însă mai puțin 
faptul că fătările tîrzii influențează 
atît valoarea materialului de prăsită, 
cît și producția de lapte. Noi însă am 
căutat ca fătările să aibă loc în fe
bruarie. Hrăniți bine, mieii ajung 
pînă în luna mai la greutatea la 
care trebuie să fie înțărcați, adică 
mieluțele la 22 de kg și berbecuții la 
25 de kg. In perioada pășunatului 
cînd oile dau cea mai mare produc
ție de lapte, în gospodăria noastră 
mieii sînt înțărcați. In felul acesta 
noi reușim să sporim producția de 
lapte marfă. Ceilalți miei care nu 
sînt buni de prăsilă sînt înțărcați cu 
o lună și jumătate mai devreme. 
După 3—4 săptămîni de la fătare, în 
afară de supt, mieii primesc amestec 
de concentrate și linuri. Atît canti
tățile de concentrate cît și cele de fî
nuri sînt mărite treptat, în raport cu 
vîrsta. Fînurile sînt compuse din 
lucernă și borceag. După înțărcare,

hrana constă din pășune, iar cînd 
masa verde nu este suficientă, se 

concentrate, 
încît a- 

numai 
se dez- 

bune de

adaugă și amestec de
Așa am îngrijit noi mioarele 
cestea au dat cum se vede 
miei viguroși, care promit a 
volta bine și a da producții 
lînă.

Din cele arătate de către.
se părea că la G.A.S. Slobozia mun
ca pentru buna dezvoltare a turme
lor se desfășoară ca la „carte". Iată 
însă că între timp la saivan a sosit 
și tov. Mihai Pacio, organizatorul 
grupei sindicale.

— In 1957, mi-a spus acesta, gos
podăria noastră

ciobani

podăria noastră avea numai oi 
stogoșe, țigăi și un berbec merinos. 
Avem acum peste 500 de spănci și 21 
de berbeci merinos. Mergem spre 
spăncizarea întregii

Dintre mieii
care :

turme de o- 
vine- Dintre mieii obținuți vom 
opri pe cei care au caractere de 
spancă. Această acțiune trebuie să 
se desfășoare însă în mod științific, 
folosindu-se însămînțările artificiale, 
și selecția riguroasă a animalelor. 
Urmărindu-se atît berbecii reprodu
cători, cît și oile putem face potrivi
rea perechilor și selecția produșilor 
în vederea obținerii unor antaiale din 
ce în ce mai productive, 
du-se astfel brigada noastră ar 
obținut rezultate mai frumoase, 
în gospodăria de stat Slobozia 
s-a procedat

Bine ar fi 
anul acesta, conducerea gospodăriei 
să sprijine 
științifice de lucru 
monta oilor să se facă prin introdu
cerea berbecilor în turmele de oi.

Procedîn-
fi

Dar 
nu

așa.
— m-am gîndit eu — ca

introducerea metodelor
înlăturînd ca

VIRGIL R1ZESCU

Sporesc suprafața cultivată 
cu porumb

In anul 1959 gospodăria agricolă de
stat Zagir, raionul Tîrnăveni, a culti
vat între altele și 58 de ha cu porumb 
siloz, producția totală fiind de 195 de 
tone. Pentru acest an consiliul gospo
dăriei a hotârît să mărească suprafața 
cultivată cu această prețioasă plantă, 
planificind să recolteze cel puțin 40.000 
kg la hectar.

Pe tarlalele destinate acestei culturi, 
au fost transportate pînă acum 18 va
goane de gunoi de grajd. Semințele ne
cesare din soiul „Jimbolia" au fost asi
gurate, făcîndu-se și proba de germi
nație.

Primele brigăzi 
pentru culturi irigate

In mai multe gospodării agricole de 
stat din țară au luat ființă recent pri
mele brigăzi de culturi irigate.

Aceste brigăzi, în componența că
rora intră muncitori, tehnicieni și in
gineri specializați în lucrările agroteh
nice pe terenurile irigate, fiint dotate 
cu tractoare, mașini agricole*, instadații 
de pompare și pentru producerea ploii 
artificiale, precum și ou alte utilaje.

Noile brigăzi sînt menite să contri
buie la îmbunătățirea utilizării siste
melor de irigații, pe întreaga supra
față amenajată, în vederea asigurării 
unor importante scoruri de producție, 
precum și reducerii prețului de cost.

La gospodăria agricolă de stat Poiana

Activitatea comitetului sindical
trebuie radical îmbunătățită

mașini agricole. Din analiza făcută 
rezultă că în stațiunea noastră sînt 
încă unele rezerve și în această direc
ție. De pildă, prin recondiționări de 
piese, ca: supape, role K.D., roată di
recție și ax roată direcție K.D., dife
rite pinioane, tamburi etc., cît și prin 
confecționarea diferitelor siguranțe, 
șuruburi din material recuperat etc., se 
vor obține economii însemnate.

Un rol important în realizarea de 
economii îl au inovațiile și raționali
zările. Colectivul stațiunii și-a propus 
prin planul tematic studierea și intro
ducerea în procesul de. producție a unor 
inovații care vor. contribui lâ îmbună
tățirea procesului tehnologic^ în. cadrul 
reparațiilor din atelierul mecanic.

Pentru exploatarea mai rațională a 
tractoarelor și mașinilor agricole am 
luat măsuri ca toate cele 15 brigăzi 
de tractoare să fie permanentizate la 
gospodăriile colective din raza de acti
vitate,

Cît privește creșterea productivității 
muncii, ne-am propus ca acestea să 
crească în 1960 cu 2 la sută față’ de 
realizările anului 1959, prin folosirea 
pe scară largă a cuplajelor de mașini, 
prin extinderea schimbului II la un 
număr de 77 tractoare și prin ridica
rea nivelului profesional al mecaniza
torilor în cadrul cursurilor de masă,

Prin folosirea la maximum a rezer
velor interne descoperite, 
stațiunii noastre și-a propus 
zeze peste plan un volum 
hantrj și să reducă prețul 
al lucrărilor cu 4 la sută. In

reali-
8.000

colectivul 
să 
de 
de cost
acest fel 

mecanizatorii noștri vor contribui 
transpunerea îu viață a sarcinilor 
vorîte din Plenara C.C. al P.M.R. 

decembrie 1959.3-5

Gospodăria de stat Poiana din re
giunea Pitești, n-are decit un an de 
activitate, provenind din dezarondarea 
gospodăriei de stat Drăgănești-Olt. 
Anul trecut, datorită organizării bune 
a muncii în majoritatea sectoarelor, 
gospodăria a reușit să-și încheie bi
lanțul cu un beneficiu de 86.000 lei. 
Suma nu e mare, ce e drept, dar 
trebuie avut în vedere că fiind vorba 
de primul an de activitate, multe lip
suri de la cele două secții — Crîngeni 
și Gostavăț ce aparținuseră gospodă
riei de stat Drăgănești-Olt au frînat 
în bună măsură obținerea unor rezul
tate mai valoroase.

Stînd de vorbă cu lucrătorii gospo
dăriei, aceștia nu ezită să arate des
chis că dacă s-ar fi aplicat cu mai 
multă atenție metodele înaintate agro
zootehnice, iar colectivul de muncă ar

O vizită folositoare
(Urmare din pag. l-a)

îndreptat către răsadnițe, îns-au ......
plantele de varză răsărise;ră. Au 
tat apoi sistemul de irigație.

care 
vizi

IN CASELE COLECTIVIȘTILOR

Nu se cădea ca oaspeții să-i refuze 
pe colectiviștii care i-au îndemnat ca 
la sfîrșitul vizitei, înainte de plecare, 
să treacă și pe la ei 
vadă cum trăiesc. De 
au pornit pe ulițele 
grupuri, oprindu-se pe 
fiviștilor. Cit timp au

e

nesimțite așa că- au trebuit să se re
tragă cu toții la sediul gospodăriei 
colective unde stabiliseră ca punct de 
întîlnire. Și cum era o zi frumoasă, ca 
de primăvară ei s-au întilnit pe ulița 
principală cu mai mulți colectiviști care 
plecaseră la plimbare cu motocicletele 
și bicicletele proprii.

ASCULTIND ÎNDEMNUL INIMII

fi fost mobilizat să lupte cu mai mult 
avînt pentru creșterea productivității 
muncii, s-ar fi obținut mai mult ca 
1.700 kg de grîu la ha, mai mult ca 
1.100 kg de floarea-soarelui 
planul de lapte ar fi fost 
etc.

Se pune însă întrebarea.: 
buie.să desfășoare, o muncă 
pentru stimularea oamenilor, spre a 
se folosi tractoarele și mașinile agri
cole cu randamente înalte, spre a se 
aplica în sectorul zootehnic o îngri
jire și furajare corespunzătoare a a- 
nimalelor ?

Fără îndoială în primul rînd, comi
tetul sindical al gospodăriei sub în
drumarea organizației de partid.

In această privință trebuie subliniat 
că organizația de bază P.M.R., in 
frunte cu organizatorul de partid 
Arsene Gh., a analizat anul trecut în 
mai multe rînduri activitatea comite
tului sindical și a luat măsuri menite 
să ducă la îmbunătățirea muncii aces
tui comitet.
. Dar, — după cum recunoaște des
chis tov. Roșu Ștefan, președintele 
comitetului sindical, cea mai mare 
parte a membrilor din comitet nu i-au 
acordat sprijinul de care a avut ne
voie.

Intre altele, trebuie notat că pînă 
acum comitetul sindical nu s-a preo
cupat de organizarea temeinică a în
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Ing. SEVER POPOVIICI
agronom șef la S.M'.T. Remetea

Mare, regiunea Timișoara

pe acasă, să 
aceea, oaspeții 
satului grupuri, 
la. casele colec- 

mers prin sat 
au văzut multe case noi, din zid, a- 
coperite cu țiglă ori tablă, aliniate la 
șosea. In fundul unor curți se mai 
zărea ici-colo cite o locuință mai ve
che, din chirpici, acoperită cu paie, 
pe care stăpînul o părăsise de mult, 
dîndu-i alt'ă întrebuințare. Pășind pra
gul caselor de colectiviști, întovărășiții 
au fost primiți cu bucurie și ore în 
șir au stat de vorbă prietenește. Oas
peții au luat seamă la garniturile de 
mobilă nouă, aparatele de radio pe 
care le-au întîlnit mai în fiecare casă 
vizitată. Colectivista Elena Cătălău și 
ca ea și alte neveste de colectiviști, 
și-au îndemnat oaspeții să viziteze 
cămara, pătulul în care se mai află 
grîne din recolta anului 1958.

Un alt colectivist, pe nume Petre 
Zaharia, tocmai tăiase cel de al doi
lea porc din iarna aceasta, așa că 
și-a servit oaspeții cu friptură proas
pătă pe care au udat-o cu cîteva pă
hărele de Ottonel, Timpul a trecut pe

Reintorși la sediul gospodăriei co
lective., întovărășiții și-au spus păre
rile despre cele văzute. Cel dinții a 
luat cuvîntul un bătrîn pe nume 
Vodă Ștefan, care a spus : „Aveți o 
gospodărie colectivă care vă face 
cinste. Se vede bine că e bogat ro
dul muncii unite. Exemplul vostru îl 
vom urma în curînd și noi". Apoi 
și-a spus părerea tovarășul Ion Miroiu: 
„Am vizitat și alte gospodării colec
tive în care am văzut lucruri 
ne-au mers de asemenea la 
Cu toate acestea, gospodăria 
tivă din Ceacu le-a întrecut, 
toate cîte am văzut aici voi 
rudelor și prietenilor".

întorși acasă Ilie Stănemir, Niculae 
Dicu, Marin N. Stănemir, Ilie Vulpe 
și Dumitru Gh. Nicolae, au întocmit 
chiar în acea zi cererile de intrare în 
gospodărie colectivă. Exemplul 
a fost urmat și de către
întovărășiți care, cu prilejul vizitei fă
cute, s-au convins că munca în gos
podăria colectivă e mfai spornică și 
le poate asigura un trai îndestulat, 
așa cum de fapt și-l dorește fiecare.

ce 
inimă, 
colec- 

Despre 
povesti

lor 
alți

trecerii socialiste: stegulețele roșii 
brigadă și de mecanizator fruntaș 
brigadă nu se folosesc, foi volante 
care să fie popularizați fruntașii 
producție și criticați codașii nu s 
scos, grafice de producție la brigăzile 
de tractoare, 
la grajdurile de vaci nu s-au alcătuit. 
Deși existau condiții, nu s-a organizat 
nici măcar o brigadă artistică de agi
tație.

— Abia acum — îmi spunea trac
toristul Srnarandache Nicolae, secre
tarul organizației de bază U.T.M. — 
am început să adunăm material pentru 
a scrie unele texte necesare brigăzii ar
tistice.

La colțul roșu al gospodăriei, în 
serile de iarnă ușa a fost încuiată. 
Nefiind cald, nimeni n-a venit să îm
prumute cărți de la bibliotecă sau să 
folosească cele două jocuri de șah. 
întreaga activitate culturală s-a rezu
mat la... prezentarea unui film săpta- 
mînal (gospodăria fiind electrificată 
s-a adus aci un aparat de proiecție), 
la filme luînd parte și colectiviștii și 
întovărășiții din satul Poiana.

Cum era și firesc, munca nesatis
făcătoare a comitetului sindical a fost 
aspru criticată de curînd, îți adună
rile generale pentru alegerea noilor 
organe ale grupelor sindicale- Ast
fel, tov. Tucă Victor, organizatorul 
grupei sindicale de la secția Cringeni 
a arătat.că în tot cursul anului 1959,

la atelierul mecanic sau

n-a fost sprijinit de nici unul din to
varășii din comitetul sipdical ăl gos
podăriei. îngrijitorul de tineret Stoica 
Gh., fruntaș în producție, a sublinia' 
la rîndul său că dacă s-ar fi organiza: 
cei puțin lunar consfătuiri de pro
ducție, s-ar fi putut analiza mai te
meinic lipsurile,, în ce privește îngri
jirea și furajarea tineretului taurin și 
a vacilor, și s-ar fi putut lua mai 
operativ măsuri de îndreptarea defi
ciențelor

îngrijitorul Costache Florea a scos 
în evidență faptul că nici față de 
problema condițiilor de muncă și de 
trai comitetul sindical — inclusiv or
ganizatorul grupei — n-au manifestat 
mai mult interes decît pentru celelalte 
sarcini sindicale.

De asemenea, la adunarea generală 
a grupei sindicale din cadrul atelie
rului mecanic, tov. N. Ivașcu, tîm- 
plar și organizator de grupă, a recu
noscut că ședințele sindicale s-au ținut 
la voia întîmplării.

— Ar fi trebuit — a spus acesta, 
să fie popularizați fie la gazeta de 
perete, fie la panoul de onoare unii 
mecanizatori vrednici cum sînt tov. 
Nedelcu S. Ștefan, Militaru Ion, Ga
vrila Florea și alții care au dat 
o contribuție prețioasă la repararea 
utilajului agricol în lunile de iarnă. 
Dar acest lucru nu s-a făcut.

La gospodăria de stat Poiana sînt 
create toate condițiile necesare îmbu
nătățirii muncii sindicale, astfel ca ea 
să constituie pe viitor o puternică 
pîrghie pentru obținerea unor rezul
tate bune în producție.

Pentru aceasta, este nevoie însă ea 
posibilitățile existente să fie folosite. 
De exemplu, prin stația de radioam
plificare de la centrul gospodăriei — 
unde se află și atelierul mecanic, pot 
fi zilnic popularizați fruntașii și cri
ticați cei delăsători în muncă, se pot 
difuza recenzii de cărți, îndrumări 
agrozootehnice legate de specificul 
muncii, cu un cuvînt, se pot aborda 
cu folos felurite forme de activitate 
culturală.

Este necesar ca viitorul comitet 
sindical să alcătuiască un plan concret 
de muncă, repartizînd sarcini precise 
pe oameni. Membrii comitetului sindi
cal au datoria să sprijine temeinic 
grupele sindicale de la secții, și să 
organizeze întrecerea socialistă, facto
rul principal în obținerea de succese 
de seamă.

De asemenea, socotim că e de da
toria consiliului raional sindical Dră- 
gănești-Olt să acorde un mai substan
țial ajutor tovarășilor din comitetul 
sindical al tinerei gospodării de stat 
Poiana, astfel încît aceștia să traducă 
în fapte sarcinile importante ce le 
stau în față, în acest an.

AL. RAICU



0 măreață misiune 
de consolidare a păcii

și prieteniei între popoare
Vizita lui N. S. Hrușciov în Indo

nezia s-a apropiat de sfîrșit. Astăzi 
președintele Consiliului de Miniștri al 
Uniunii Sovietice urmează să plece 
Ia Calcuta unde va avea o nouă în
trevedere cu primul ministru al Indiei, 
Nehru, și de acolo în Afganistan, ul
tima din cele patru țări ale Asiei de 

lungasud-est pe care le vizitează în 
sa călătorie.

Fiecare din cele 12 zile pe 
N. S. Hrușciov le-a petrecut în 
nezia a fost un prilej de mare 
rie pentru cei aproape 90 de milioane 
de locuitori ai celor 3.000 de insule 
cît numără republica indoneziana. Pri
mirea entuziastă de care șeful guver
nului U.R.S.S. s-a bucurat pretutin
deni e o grăitoare dovadă a sentimen
telor de prietenie pe care le nutrește 
poporul indonezian față de marele po
por sovietic și de marea și puternica 
sa țară, Uniunea Sovietică. Presa 
hidoneziană a remarcat în repetate 
rînduri că niciodată în istoria Indo
neziei nu s-a făcut vreunui vizitator 
străin o primire atît de entuziastă la 
care să fi participat sute de mii de 
oameni ca aceea de care s-a bucurat 
N. S. Hrușciov și persoanele care îl 
însoțesc.

De ce N. S. Hrușciov este întîm- 
pinat pretutindeni cu atîta căldură și 
simpatie de sute șl sute de mii de 
oameni ? De ce izbutește el atît de 
ușor să realizeze o înțelegere reci
procă cu oamenii de stat din țările 
Asiei ? Pentru că, așa cum subliniază 
ziarul indonezian „Bintang Timur“, 
șeful guvernului sovietic discută cu 
reprezentanții Orientului ca de la egal 
îa egal. „Noi nu ne amintim să se fi 
tntîmplat așa ceva, subliniază ziarul 
amintit, deși de la Marco Polo (cele
bru călător italian care a trăit între 
anii 1254-1323 n.r.) și pînă la recentele 
vizite ale amiralilor de peste ocean 
tn țările Orientului ne-au vizitat foarte 
mulți reprezentanți ai Occidentului. în 
persoana tui N. S. Hrușciov Orientul 
vede pe reprezentantul unei țări pu
ternice, care promovează față de Ori
ent o politică principial nouă, care 
discută cu reprezentanții Orientului 
ca de Ia egal la egal și căruia îi este 
ușor să vorbească aici despre înțele
gere reciprocă, întrucît înțelege 
scopul și intențiile popoarelor 
Orient".

Qîtă deosebire între atitudinea

care 
Indo- 
bucu-

bine 
din

sin-

R. P. Albania

Lucrări 
de îndiguire

In anii puterii populare, in R. P. 
Albania au fost luate numeroase mă
suri pentru protejarea unor cimpii 
Împotriva inundațiilor din timpul 
iernii. De obicei, iarna, fluviile Sh- 
kumbini, Semăn și Mat creșteau mult 
Și inundau adesea cîmpiile situate 
'de-a lungul cursului lor. Acum, a- 
ceste fluvii au fost îmblînzite. Au 
fost efectuate lucrări de îndiguire 
pe ambele maluri ale fluviului Sh- 
kumbini; pe Semăn va fi terminat în 
curînd un dig lung de peste 50 km, 
Iar pe Mat s-a terminat construirea 
Unui dig de 13 km.

ceră și prietenească pe care Uniunea 
Sovietică o are față de țările Orien
tului și politica pe care au dus-o și 
o duc față de aceste țări puterile im
perialiste ! Secole de-a rîndul colonia
liștii au prădat india, Birmania, In
donezia și alte țări dependente, le-au 
jefuit de bogății imense, le-au asuprit 
din punct de vedere politic și spiri
tual, au călcat în picioare demnitatea 
omenescă. Popoarele țărilor care au 
scăpat de sub jugul colonialist depun 
mari eforturi pentru a scăpa de mi
zerie, pentru a lecui rănile adînci 
lăsate de cotropitori. In această luptă 
ele au sprijinul dezinteresat al ță
rilor socialiste. Țările lagărului socia
list, în frunte cu Uniunea Sovietică, 
nu numai că simpatizează cu lupta de 
eliberare a popoarelor din Orient, ci 
le și ajută cu mijloace materiale ca 
să înlăture greutățile pe care le-au 
moștenit de la colonialism, te sprijină 
să treacă mai repede de la înapoie
rea economică la progres. După cum 
a arătat N. S. Hrușciov în cadrul cu- 
vîntării rostite în parlamentul indo
nezian, în 1960 Uniunea Sovietică va 
ajuta la construirea a 383 diferite în
treprinderi industriale în 22 de țări 
ale lumii. Uniunea Sovietică acordă 
ajutor în primul rînd pentru ca țările 
care beneficiază de ele să-și poată

crea într-adevăr o industrie proprie 
care să producă nu numai mărfuri de 
consum, ci în primul rind mijloace de 
producție. In acest fel țările respec
tive își pot crea o bază materială 
solidă, care să întărească indepen
dența lor economică și politică.

In cadrul sprijinului pe care Uniu
nea Sovietică îl acordă popoarelor no
ilor țări independente se numără și 
hotărîrea luată de U.R.S.S. de a în
ființa la Moscova o Universitate a 
prieteniei popoarelor. Această univer
sitate, care va începe să funcționeze 
încă în cursul acestui an, are menirea 
de a ajuta țările din Asia, Africa și 
America Latină în pregătirea de cadre 
naționale — ingineri, specialiști în 
agricultură, profesori, medici, econo
miști etc. Știrea despre această inția- 
țivă a guvernului Uniunii Sovietice 
a produs o puternică impresie în lu
mea întreagă.

Vizita lui N. S. Hrușciov în țările 
Asiei de sud-est, roadele bogate ale 
acestei vizite, bucură pe toți prietenii 
sinceri ai păcii. Președintele Consi
liului de Miniștri al Uniunii Sovie
tice își îndeplinește în mod strălucit 
— cu curaj, energie și perseverența 
care-i caracterizează — măreața mi. 
siune de consolidare a păcii și priete
niei între popoare.

I

R. P. Chineză

Expoziția 
de la

agricolă
Pekin

în Capitala Republicii Populare Chi
neze, la Pekin, se află Expoziția A- 
gricolă pe întreaga Chină, care înfă
țișează realizările obținute de țărăni
mea chineză în dezvoltarea producției 
agricole a țării. Această expoziție care 
a devenit o școală a schimbului de 
experiență, un centru pentru studierea 
celor mai bune metode aplicate în pro
ducția agricolă, este vizitată zilnic 
de 20—25.000 de oameni, veniți din 
toate colțurile Chinei.

Expoziția Agricolă pe întreaga Chi
nă este alcătuită din 11 pavilioane: 
pavilionul principal, pavilionul cultu
rilor agricole, pavilionul pomiculturii, 
apiculturii și culturilor tehnice, al gos
podăriei apelor, al măsurilor agroteh
nice, al mașinilor și uneltelor agricole, 
al gospodăriei forestiere, al creșterii 
animalelor, al valorificării apelor, pa
vilionul meteorologic și pavilionul in
dustriei comunelor populare.

In pavilionul principal, numeroase 
standuri, panouri, machete și diagrame 
înfățișează procesul de dezvoltare a 
agriculturii Chinei. Vizitatorii se pot 
convinge aici de uriașele succese do- 
bîndite de țăranii chinezi în anii pu
terii populare. In ultimii zece ani, pro
ducția agricolă globală a Chinei a 
crescut, în expresie valorică, de mai 
bine de 2,5 ori. In anul 1959 existau 
în țară 1.400 de gospodării de stat 
mecanizate, cu 3.200.000 hectare de 
pămînt arabil.

In pavilionul culturilor agricole vi
zitatorii află, printre altele, că recol
ta globală a culturilor alimentare a 
crescut de 2,5 ori. Un panou cu cifre 
luminoase arată că orezul irigat, prin
cipala cultură alimentară din China, 
ocupă 27 la sută din întreaga supra
față a culturilor alimentare, iar recol
ta globală de orez reprezintă 45 la 
sută din recolta totală a culturilor a- 
limentare. Tot aici ei află că recolta

globală de bumbac, una din culturile 
tehnuce de bază ale Chinei, a crescut 
în ultimii zece ani de 5,2 ori. în acest 
pavilion se află și unele curiozități, ca 
de pildă, niște dovleci din provincia 
Hansu, care cîntăresc 64 kg., sau un 
castravete din provincia Henan, cu o 
greutate de 19,5 kg.

Pavilionul gospodăriei apelor înfăți
șează lupta dusă de poporul Chinei 
împotriva forțelor elementare ale na
turii. Multe fluvii cu ape năvalnice ale 
țării — Haine, Ianțzî, Ciuțizan, Sun
gari și altele sînt stăvilite și puse în 
slujba poporului. în anul 1959 pămîn- 
turile irigate din China constituiau 60 
la sută din întreaga suprafață arabi
lă a țării, față de 16 la sută înainte 
de eliberare.

Celelalte pavilioane ale Expoziției 
Agricole pe întreaga Chină înfățișea
ză marile lucrări efectuate în țară pen
tru valorificarea țăminturilor înțele- 
nite, mecanizarea agriculturii, dezvol
tarea ramurii creșterii animalelor.
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Pe un drum bun, promițător
LAIClU- 

VA VIZITA INDIA
Ciu-En lai, premierul Consiliului de 

Stat al R. P. Chineze, a adresat lui 
J. Nehru o scrisoare în care spune că 
primește invitația de a vizita India 
și de a duce tratative cu privire la 
rezolvarea pașnică a litigiilor de fron
tieră dintre cele două țări.

In scrisoarea sa, Ciu-En lai arată 
că guvernul R.P. Chineze socotește că 
prietenia dintre cele două țări este 
veșnică. Litigiile de frontieră dintre 
ele pot și trebuie să fie rezolvate în

întregime pe calea prietenească și 
pașnică.

Scrisoarea lui Ciu-En lai constituie 
o nouă dovadă a politicii 
dusă de țările lagărului socialist, 
litică de 
popoare, 
țelegerile 
neputință 
varea lor, 
ambele părți se va dovedi bunăvoința 
și dorința de a se obține acest lucru.

înțelepte 
po- 

pace și înțelegere între 
Oricît de mari ar fi neîn- 
între două țări, este cu 
să nu se ajungă la rezol- 
pe cale pașnică, dacă din

Cercurile conducătoare de la Bonn 
continuă uneltirile

După cum am arătat în numărul tre
cut al ziarului nostru, în întreaga lume 
s-au ridicat valuri uriașe de proteste 
îmoptriva tratativelor secrete dintre 
Bonn și Madrid, privitoare la crearea 
de baze militare vestgermane pe terito
riul spaniol.

Prins cu mițe în sac, Strauss, minis
trul de război al Germaniei occidenta
le, a căutat să arate că nu există nici 
un fel de înțelegere între cele două gu
verne privitoare la bazele militare din 
Spania. Bineînțeles însă că nu l-a cre
zut nimeni. Documentele prezentate de 
însăși presa burgheză sînt prea eviden
te pentru a putea fi dezmințite. Dar nu 
numai atît. La cererea partidului social
democrat, la Bonn a avut loc o ședin
ță secretă a comisiei Bundestagului 
pentru problemele apărării, în care 
Strauss nu numai că n-a mai dezmin
țit știrile despre tratativele dintre Bonn 
și Madrid, dar a căutat să le justifice. 
Potrivit știrilor provenite de la partici
pant la ședința secretă și publicate de 
către ziarul „Die Welt“, Strauss a re
cunoscut că. într-adevăr, a dus trata
tive cu Spania cu privire la crearea 
unor baze militare vest-germane, preci- 
zînd că nu e vorba numai de depozite 
militare ci și de aerodroame și poli
goane destinate forțelor aeriene milita
re vest-germane.

Revendicările 
țăranilor din Peru

De curînd s-a ținut la Lima, capi
tala statului Peru, un congres al or
ganizațiilor țărănești din această țară. 
După cum relatează corespondentul a- 
genției Prensa Latina, delegații la 
congres au stăruit asupra efectuării de 
către guvern a unei reforme agrare. 
Vorbitorii au arătat în cuvântările lor 
că țăranii din Peru, care alcătuiesc 62 
la sută din totalul populației, trăiesc 
prost și că nu există altă ieșire din 
situația grea în care se află ei decît 
efectuarea unei reforme agrare.

Exprimîndu-și revendicările vorbito
rii au dat în această direcție exem
plul Cubei.
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totodată, că condu; 
S.U.A. precum și 
Nordstad, coman- 

forțelor armate ale 
obiectat

• Intre R. P. Chineză și R.A.U. a 
fost încheiat un protocol privitor 
cel de al doilea an al acordului co
mercial dintre cele două 
loarea totală a exportului 
părți se ridică la suma de 
ne lire sterline.

• Guvernul vest-german 
o lege prin care bărbații în vîrstă de

u

Va-

Note de drum din R, Cehoslovacă

Un sat obișnuit
Nu departe de Fraga, într-o regiune 

extrem de pitorească- la poalele unor 
dealuri învestmîntate pînă în creștet 
de verdele veșnic al pădurilor de brazi, 
prin mijlocul cărora șipotesc puzderie 
de pîrîurj cristaline, am întîlnit în cale 
o mică așezare rurală a cărei vîrstă — 
ca de altfel a mai tuturor satelor cehe 
•— se pierde departe, de a lungul 
Veacurilor.

La Jarov, am poposit pentru puțin 
timp, suficient însă pentru a afla, din 
relatările ospitalierilor localnici, lucruri 
interesante despre trecutul, prezentul 
și chiar viitorul străvechiului sat ceh.

Așezarea aceasta, cu populație jumă
tate agricultori- jumătate muncitori de 
fabrică (fapt obișnuit datorită număru
lui mare și răspîndirii pretutindeni în 
Cehia a celor mai diverse întreprinderi 
industriale), a împlinit nu de mult 500 
de ani de existență. Zidurile caselor 
sînt construite din blocuri masive de 
piatră, ajung'md sau întrecînd chiar un 
metru grosime. îngustimea ferestrelor, 
adevărate ambrazuri de cetate, îți su
gerează ideea că din spatele lor s-a 
tțas adesea cu arcul, arbaleta sau sî- 
ueața în nepoftiții cotropitori din 
veacurile apuse. Garduri înalte de ste
jar, cu porți bătute în fier, împrejmu- 
iesc curțiile gospodăriilor ascunzîndu- 
le complet vederii trecătorului.

In mijlocul satului- o fîntînă din 
piatră, specifică Evului Mediu, îți vor
bește și ea de vechimea multiseculară 
a așezării. S-ar părea, la prima vedere, 
că aici nu s a schimbat nimic în ulti
mii trei sute de ani. Aparența este în
șelătoare. Dacă ce-i drept, la Jarov 
viața era acum douăzeci — treizeci de 
ani. ca și în urmă cu două, trei veacuri, 
astăzi lucrurile stau cu totul altfel.

Spre viața pe care o trăiesc astăzi i-a 
condus Partidul Comunist- care în ul
timele decenii a purtat cu dîrzenie, 
sus, prin toate furtunile vremurilor, 
gloriosul drapel al libertății și fericirii 
poporului.

Satul Tarov este în întregime colecti
vizat. Cooperativa agricolă unică, ase
mănătoare gospodăriei colective de la 
noi. a fost înființată în primăvara lui 
1953. Aici se cultivă în cea mai mare 
parte secară, cartofi, sfeclă de zahăr. 
Recoltele au fost apreciabile în anul

trecut. La sfeclă, de pildă, s-au strîns 
34.000 kg la hectar- cu o concentrație 
de zahăr de aproape 20 la sută.

Cooperatorii din Jarov nu se mărgi
nesc însă numai la cultivarea sfeclei, 
cartofilor, hrișcei și secarei. Ei au dez
voltat în ultimii ani un puternic sec
tor zootehnic care le aduce însemnate 
venituri bănești. La 155 de hectare, cît 
reprezintă întregul teren arabil al sa
tului, cooperativa agricolă unică pose
dă : 50 de vaci, 112 tineret bovin, 340 
de porci mari și mici, cîteva sute de 
găini.

Anul trecut, cooperativa agricolă 
unică din Jarov a vîndut organizațiilor 
comerciale de stat: 23.000 kg came de 
porc, 12.000 kg carne de vită, 68.000 
litri de lapte și 48.000 de ouă.

Vă închipuiți desigur ce venituri bă
nești au adus toate acestea, fiecărei fa
milii de cooperatori, ținînd seama că 
toți membrii cooperativei sînt în nu
măr de cîteva zeci.

La sediul cooperativei, în sala de 
ședințe am zărit într-un colț un apa
rat de proiecție cinematografică.

— Cîte filme rulează pe săptămînă ? 
l-am întrebat pe președinte.

— Să vă spun drept, mi-a răspuns 
acesta, n am mai folosit de mult apa
ratul de proiecție. La noi în sat- a- 
proape toate familiile au televizoare și 
preferă să vadă filmele acasă.

Intr-adevăr, aproape n-am întîlnit 
casă în Jarov fără să aibă pe acope
rișul ei caracteristicul T al antenei de 
televiziune.

Despre înaltul nivel de viață al lo
cuitorilor satului Jarov vorbește și fap
tul că din cele 71 de familii ale sale, 
11 au autoturisme și 38 de motociclete. 
Cum s-ar spune, un sat nu numai co
lectivizat. ci și motorizat 1

ÎN VIZITA LA UN COOPERATOR

Vladimir Houska locuiește într o ca
să construită cu vreo două veacuri în

țări, 
de ambele 
15 milioa-

a adaptat

urmă. Pe dinafară nu-i prea arătoasă. 
Vremurile și-au lăsat puternic urmele. 
Casa este încă destul de solidă și mai 
poate fi locuită încă vreo două veacuri. 
Interiorul ei contrastează însă puternic 
cu exteriorul bătrînesc : mobilă ultra
modernă, covoare persane, bibliotecă 
mare, cât un perete, plină cu cele mai 
diverse cărți, mașină de spălat electri
că- mașină de gătit electrică, baie mo
dernă cu cadă de faianță..

Nici o deosebire față de o locuință 
modernă orășenească. Mai cu seamă 
Că satul Jarov ca și toate celelalte sate 
din regiunea Praga este complet elec
trificat. Bineînțeles că familia Houska 
are în casă și televizor, iar în curte, 
am zărit un automobil de cel mai nou 
tip pe care în momentul când am in
trat toomai îl spăla gazda.

Vladimir Houska s-a însurat cu 4 ani 
în urmă. Tot ce am văzut în casă, in
clusiv automobilul, le-a cumpărat în 
acest răstimp. El și soția lui sînt frun
tași în muncă, realizînd peste 1000 de 
zile-muncă pe an. In anul trecut, la 
fiecare zi-muncă au primit cîte 22 de 
coroane, 2 kg de cereale, 2 kg de car
tofi și altele.

Cooperativa agricolă unică din Jarov 
a ajuns la un nivel de dezvoltare destul 
de înaintat. Dar cooperatorii de aici 
nu înțeleg să rămînă pe loc. Despre 
planurile de viitor mi-a vorbit cu mult 
entuziasm și comunistul Houska. Ei in
tenționează să ridice noi construcții 
necesare sectorului zootehnic care va 
spori considerabil în următorii cinci 
ani. Este aproape gata să intre în func
țiune o instalație modernă de prelu
crat laptele, se acordă o atenție deose
bită creșterii pe mai departe a produc
ției agricole la hectar.

Ținînd seama de cele realizate pînă 
acum- este neîndoielnic că toate obiec
tivele propuse în planul de cinci ani al 
cooperativei agricole unice din Jarov 
nu numai că vor fi îndeplinite dar cu 
siguaSiță se vor înregistra și impor
tante depășiri.

CRĂCIUN IONESCU

18—65 ani vor face în caz de război 
muncă obligatorie. Acest proiect de 
lege nu se deosebește aproape de loc 
de o altă lege a muncii obligatorii de 
pe vremea lui Hitler.

• Secretariatul permanent al Con
siliului de solidaritate a țărilor Asiei 
și Africii a adresat tuturor comitete
lor naționale de solidaritate afro-asia- 
tice o scrisoare în care le cere să de
clare ziua de 28 martie a anului cu
rent, „Zi a solidarității afro-asiatice".

• La Cap Canaveral, 
au încercat »să lanseze 
perimentai „Midas“. 
eșuat.

americafiii 
un satelit ex- 
Experiențe a

• O editură franceză a scos de sub 
tipar într-un tiraj de 100.000 de exem
plare, un album de fotografii, prezen- 
tîndu-I oe N. S. Hrușciov, șeful gu
vernului sovietic. Albumul a fost edi
tat în legătură cu apropiata vizită a 
lui N. S. Hrușciov în Franța.

• La 25 februarie, deasupra ocea
nului, în apropiere de Rio-de-Janeiro. 
un avion brazilian de cursă s-a cioc
nit de un avion de transport al for
țelor maritime ale S U.A. Din 70 de 
persoane aflate pe bordul celor două 
avioane, 66 au murit.

• Autoritățile grecești au intentat 
împotriva ziarului Avghi un proces 
oare a avut loc în ziua de 24 februa
rie- Sub presiunea opiniei publice și 
de teama unei puternice demascări, 
Tribunalul a fost nevoit să claseze, 
procesul socotind că acuzațiile aduse 
ziarului au fost neîntemeiate.

El a mai arătat, 
cătorii militari ai 
generalul american 
dantul suprem al 
N.A.T.O. în Europa nu au 
împotriva intențiilor guvernului R.F.G. 
de a crea baze militare în Spania.

Pe de altă parte, într-un articol pu
blicat în buletinul U.C.D. „Politisch- 
Soziale Korrespondentz", Strauss e de 
părere că trebuie continuată politica de 
înarmare. In același articol, el se opu
ne retragerii trupelor străine din Eu
ropa și cere să nu fie dezangajate 
forțele armate din Europa fără condi
ționarea acestei probleme de soluțio
narea problemelor politice. El a afirmat 
că, fără înarmare, nu poote fi asigura
tă securitatea Europei .

Ce înseamnă pentru Adenauer, 
Strauss, Oberlănder și alții ca ei „secu
ritatea Europei" se poate constata din 
numeroase fapte ce se petrec în R.F.G. 
și din diferite declarații ale unor con
ducători vest-germani. Intr-un articol 
publicat la 27 februarie în ziarul ,,L’ 
Information" din Franța, Adenauer se 
pronunță împotriva destinderii încordă
rii în relațiile internaționale și susține 
că problema destinderii nu este altce
va decît „propaganda" sovietică.

E cunoscută peste tot propaganda 
din Germania occidentală în favoarea 
politicii duse de Hitler. Așa cum arată 
o știre recentă, Editura Lehman din 
Munchen a lansat o uriașă campanie 
de. publicitate în jurul colecției de „o- 
pere" care proslăvesc acțiunile crimina
le ale trupelor hitleriste în timpul celui 
de al doilea război mondial. Colecția se 
intitulează „Oameni și acțiuni", avînd 
ca subtitlu „Cavalerii crucii de fier 
povestesc".

Mare publicitate s-a făcut și în jurul 
unei alte cărți asemănătoare, intitulată 
„Asaltul asupra orașului Tuia", în care 
sînt preamărite crimele monstruoase 
săvîrșite de către regimentul 130 infan
terie hitlerist, în timpul ocupației aces
tui oraș.

Așa după cum se vede din alte știri, 
în cadrul Ministerului de Război de la 
Bonn se lucrează, în prezent, la diferite 
planuri pentru crearea unei armate te
ritoriale. Așa cum arată ziarul vest- 
german „Deutsche Volkszeitung", aces
te planuri „vor oferi guvernului R.F.G. 
posibilitatea de a crea o armată 
să nu fie subordonată N.A.T.O. și 
nu execute decît ordinele ministrului 
război Strauss".

Alte știri1 arată că guvernul de la 
Bonn intenționează să creeze baze mi
litare pentru trupele sale nu numai în 
Spania, dar și în Portugalia, Turcia, 
Grecia, Franța, în Italia și în alte țări.

Așa cum arată o știre transmisă de 
agenția franceză 
Presse", Franța 
niei occidentale 
această privință.

Ceea ce n-a putut face Hitler prin 
forța armelor, încearcă acum Adp- 
nauer să facă prin mijlocirea acordu
rilor. Fără îndoială însă că nu va 
reuși. Poporul francez, toate popoare
le Europei, dornice de libertate, vor 
dejuca și de data aceasta planurile 
milîtariștilor germani.

!n comunele și satele raionului Ro
șiori sportul devine un prieten tot mai 
bun al tinerilor și vîrstnicilor.

Asociația sportivă „Avîntul" G.A.S. 
Traian numără peste 100 de membri 
înscriși în U.C.F.S, cu cotizația la zi. 
Echipele lor de fotbal și volei parti
cipă la campionatul raional. Terenuri
le de fotbal și volei bine amenajate 
dovedesc că aici sportul se află la 
mare cinste. Și alte discipline ca șa
hul și trînta sînt, de asemenea, prac
ticate cu bune rezultate de către mun
citorii și tehnicienii gospodăriei.

Dacă poposim în mijlocul sportivi
lor de la „Recolta" G.A.C. Belitori 
vom constata că cei 251 de membrii 
U.C.F.S. au cotizațiile la zi. Colecti
viștii vorbesc cu mîndrie de echipa de 
oină care s-a dovedit cea mai pu
ternică din raionul Roșiori, de echipa 
de volei masculină care a obținut, de 
asemenea, rezultate foarte bune. Și la 
trântă sportivii din comună sînt ves
tiți în raion. Colectivistul Ene Gheor- 
ghe, s-a clasat pe locul al treilea la 
fa,za regională a Spartachiadei de 
vară. Deși fac abia primii pași în at
letism, unul din colectiviști, Manda- 
che Ștefan, este campion raional în 
proba de 1000 metri (rezultatul a fost 
obținut în cadrul întrecerilor ultimei 
Spartachiade de vară).

Nici echipa de fotbal nu se lasă 
mai prejos. Ea se află pe locul al 
treilea în campionatul raional.

Succesele sportivilor din această a- 
sociație fruntașă își au izvorul în fap
tul că gospodăria agricolă colectivă 
din Belitori sprijină și urmărește în
deaproape dezvoltarea mișcării spor
tive, cuprinderea a cît mai mulți. ti
neri colectiviști într-una din discipli
nele preferate.

încheierea „Concursului bilanț" pe

anul 1959 care cuprindea ca obiectiv 5 
înscrierea de membri în U.C.F.S., a«< 
chitarea cotizațiilor, amenajarea de 
baze sportive, participarea la compe
tiții sportive de masă și campionate 
raionale, organizarea de concursuri 
sportive pe plan local etc. a arătat 
că asociația sportivă „Recolta" Măl- 
dăieni este câștigătoarea acestui 
concurs în raionul Roșiori. Pentru lo
cul întîi pe care l-au ocupat, sporti
vii din Măldăieni au primit material 
și echipament sportiv în valoare de 
1.700 lei. Desigur, acest rezultat nu 
este întîmplător. Ce 171 de membri a? 
asociației sportive au achitat cotizația 
la zl. Echipa de oină deși a fost în
ființată cu un an în urmă a cîștigat 
o seamă de competiții: Cupa Festi
valului, Cupa de toamnă ca și .titlul 
de campioană raională. Rezultate fruâ 
moașe a obținut și echipa de volei! 
care participă în campionatul raional. 
Tinerii sportivi din Măldăieni au re
purtat cîteva victorii încurajatoare și 
la trântă. Astfel, tinerii țărani mun
citori Voicu Sava și Țîrcovnicu Ma
rian au cucerit titlul de campioni ra
ionali ai Spartachiadei de vară. La 
„Spaftachiada fetelor" tânăra Marcov 
Catrița a ocupat locul întâi la proba1 
de 400 tn. junioare, Rusanu Violeta 
locul II la lungime senioare, Leovea- 
nu Elena locul III la înălțime seni
oare, iar Dinu Ținea același loc în 
probele rezervate junioarelor.

Am mai fi putut vorbi pe larg 
și despre succesele înregistrate de 
sportivii de la „Avîntul" Dobro- 
tești, „Recolta" Scrioaștea, „Recolta" 
S.M.T. Odobeasca etc. Toate acestea 
ne arată că în comunele raionuhu 
Roșiori sportul se dezvoltă pe 
drum bun, promițător.

C. LUCIAN

MINISTERUL SĂNĂTĂȚII Șl PREVEDERILOR SOCIALE

care 
să 
de

de presă „France 
a și acordat Germa- 
anumite drepturi în
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După cum relatează revis
ta „Kim“ din Turcia, dato
riile țăranilor turci către 
bănci cresc necontenit.

Și-aici în agricultură 
E „belșug" într-o măsură. 
Căci țăranii, mii și mii, 
Au belșug de... datorii.

Țăranii din cele trei sate 
din Cipru unde Anglia inten
ționează să construiască baze' 
militare au organizat o de
monstrație de protest.

Cînd spun țăranii „nu se poate!“ 
nȘi cu tărie protestează,

Englezii pe aceste sate 
n Nu prea e chip să pună „bază"... 
----------------------------------- ggggeeb
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EACTOW INDISPENSABILI PENTRU 
BUNA FUNCȚIONARE
A ORGANISMULUI.

ASIGURĂ DEZVOLTAREA 
NORMALĂ A COPIILOR.
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Produs al fabricii de medicamente „TABLETA 
De vînzare la farmacii, drogherii și puncte 

farmaceutice sătești


